
رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات 
شهری شورای اسلامی شهر تهران گفت: پنج نقطه 
برای ساخت دروازه قرآن تهران پیشنهاد شده که یکی 

از آنها تقریباً نهایی شده است.
به گزارش ایســنا، مهدی پیرهادی با اشاره به مصوبه 
شورای شهر ششم درباره احداث دروازه قرآن در تهران، 
اظهار کرد: در زمان تصویب این مصوبه، هتک حرمت به 
قرآن کریم را در برخی کشورهای اروپایی شاهد بودیم و 
با توجه به فضای موجود، اعضای شورا پیشنهاد دادند که 
ورای اعتراضات مردم و مسلمانان در دنیا، اقدام ویژه ای 

در نظر گرفته شود.
وی افزود: رویکرد این بود که شهرداری تهران مکلف به 
ساخت دروازه قرآن شود؛ اما صرفاً بحث عمرانی مطرح 
نباشد؛ در همین راستا با رعایت تشریفات، شهرداری 
را مکلف به برگزاری مسابقه بین المللی برای طراحی 
دروازه قرآن و اطلاع رســانی در این خصوص کردیم. 
پیرهادی همچنین تصریح کرد: تلاش ما این بود که 
معماران دنیا بویژه کشورهای اسلامی در ساخت دروازه 

قرآن مشارکت و حضور فعال داشته باشند.
رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات 
شهری شورای شهر تهران با اشاره به برگزاری جلسات 
با اساتید پیشکسوت و جوان حوزه معماری و شهرسازی 
در دو سال اخیر، خاطرنشان کرد: اساتید این عرصه با 

رویکرد مدیریت شهری موافق بودند و در نهایت، کار 
به شهرداری تهران با محوریت ســازمان زیباسازی 

واگذار شد.
وی با بیان اینکه محدوده مورد نظر برای ساخت دروازه 
قرآن از فرودگاه امام تا حرم امام توســط کارشناسان 
پیشنهاد شده بود، گفت: انتخاب این محدوده با توجه به 
اینکه شاهراه شهرهای کشور است و مسافران خارجی 
نیز از این مسیر وارد تهران می شوند، مورد تاکید و نظر 

اکثریت اعضا قرار گرفت.
پیرهادی به انتخاب مشاور طرح اشــاره کرد و افزود: 
در محدوده مورد نظر پنج نقطه مشخص شده و نقطه 
نهایی در محدوده عوارضی تهران- قم قرار دارد. با توجه 
به الکترونیکی شدن پرداخت عوارض، ساختار موجود 
کارکرد خاصی ندارد و نقطه مناســبی برای ساخت 

دروازه قرآن به شمار می رود.
عضو شورای شهر تهران با تأکید بر اینکه باید در این 
محل به لحاظ مباحث ترافیکی کار اساسی انجام شود، 
یادآور شد: با توجه به اینکه محدوده عوارضی به طور 
کامل زیر مجموعه شهرداری تهران نیست و در حریم 
قرار دارد کار بین بخشی است و باید هماهنگی هایی 
با وزارت راه و شهرســازی صورت بگیرد که سازمان 
زیباســازی پیگیری ها و نامه نگاری هایــی را در این 
خصوص انجام داده اســت. وی با بیان اینکه کارهای 

بین بخشی زمان بر شده اســت، اظهار کرد: بر اساس 
هماهنگی های به عمل آمده، تلاش بر این شــد که 
در این مدت مشاور مستقر شود و مطالعات لازم را در 

جنبه های مختلف انجام دهد.
پیرهادی با اشــاره به نامه نگاری های رئیس شورا با 
رئیس جمهور سابق و موافقت شهید رئیسی با ساخت 
این دروازه، یادآور شــد: نامه نگاری هایی در رابطه با 
جزئیات اجرای این طرح، رفع موانع و پدافند غیرعامل 
با معاون اول رئیس جمهور، وزارت راه و شهرســازی، 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی و وزارت امور خارجه دولت 
ســیزدهم انجام شــد و دولت موافقت خود را با این 

موضوع اعلام کرد.
رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات 
شهری شــورا با تأکید بر اینکه وزارت خانه ها رویکرد 
خوبی داشــتند،گفت:  با توجه بــه اهمیت موضوع 
پیشنهادات و تصمیمات در دبیرخانه بررسی و پیگیری  
لازم صورت پذیرد. از طرفی دیگر روند زمان بر امورات 
اداری نیز از سوی دبیرخانه تســهیل خواهد شد. بر 
اساس گزارش سایت شهر، وی با بیان اینکه این پروژه 
ملی و یا شاید فراملی باشد، اظهار کرد: در ایام اربعین 
ساخت دروازه قرآن با مسئولان عراقی مطرح شد که 

مورد استقبال آنها قرار گرفت.

رحیمی گفت: قاضی مهمترین رکن دستگاه قضایی 
اســت که باید در تراز جمهوری اسلامی باشد. امین 
حسین رحیمی وزیر دادگستری در مراسم آئین افتتاح 
سال تحصیلی جدید دانشگاه علوم قضایی و خدمات 
اداری با ادای احترام به امام و شهدای راه امام، شهادت 
سید حسن نصرالله دبیر کل حزب الله لبنان را تسلیت 
گفت و افزود: در جنگ شــش، رژیم صهیونیســتی 
بخش هایی از سرزمین کشــور های همسایه اش را 
اشــغال کرد، از جمله مناطقی در جنوب لبنان. در 
سال ۶١ و با تاسیس حزب الله لبنان، رزمندگان این 
جنش موفق شدند رژیم صهیونیستی را از لبنان بیرون 
کنند. کشــور لبنان ارتش قوی ندارد، اما حزب الله را 

قبول داشت.
وی ادامه داد: درست است که بهترین فرد حزب الله را به 
شهادت رساندند، اما باید بدانند که حزب الله همچنان 
زنده است و ظلم و ستم رژیم صهیونیستی دوام نخواهد 
آورد. ما داغدار این مصیبت بزرگ هستیم و شخصیت 

بزرگ سید حسن نصرالله در تاریخ باقی خواهد ماند.
وزیر دادگستری با اشاره به اینکه امروز در ایران بیش از 
هر زمانی نیازمند انسجام هستیم اظهار داشت: ما همه 
گوش به فرمان رهبر عزیزمان هستیم، مسیر روشن 
اســت و هرچه رهبری بفرمایند بدون کوچک ترین 

تعلل انجام می دهیم.

وی که از دانش آموختگان همین دانشگاه می باشد، 
با تبریک آغاز ســال تحصیلی دانشگاه علوم قضائی، 
وجود این دانشگاه را بسیار مهم ارزیابی کرد و گفت: 
همانطور که مرحوم شهید بهشتی گفتند اگر بخواهیم 
قوه قضائیه را بهتر کنیم نیازمند یک دانشگاه تخصصی 
برای آن هستیم. برای دستگاه قضائی، مهم ترین رکن 
آن قاضی است که رأی را صادر می کند و قاضی باید 
شخصی در تراز جمهوری اسلامی باشد. همانطور که 
آقا فرمودند قوه قضائیه باید مرجعی برای فردی که به 

آن ظلم شده باشد تا بتواند به آن مراجعه کند.
وی با اشاره به اینکه از بدو پیروزی انقلاب قرار بر تربیت 
قضات در چنین دانشگاهی بود، افزود: با تصویب سند 
تحول قضائی، باز به این موضوع برگشته اند که تربیت 
قاضی در کشور باید در این دانشگاه صورت بگیرد. یکی 
از مزیت های این دانشگاه این است که دانشجویان تمام 
وقت خود را باید صرف درس خواندن و مطالعه کنند؛ 
بنابراین در این دانشگاه باید مسلط به علم باشید، لذا 
دانشمندترین فرد در جامعه قاضی است که باید از تمام 
جرایم روز مطلع بوده و دغدغه احقاق حق داشته باشد.
رحیمی گفت: ساختمان و شأن این دانشگاه باید بهتر از 
این باشد، خوابگاه متاهلی باید برای دانشجویان فراهم 
شود، همچنین ازدواج و تأمین معیشت دانشجویان باید 
ایجاد شود تا دغدغه دانشجو صرفاً درس خواندن باشد. 

این دانشگاه باید به تنها مرجع تربیت و پرورش قضات 
کشور تبدیل شود. در این مسیر قرار گرفتن مقداری از 
آن ذاتی بوده و ما مابقی اکتسابی است، فرد باید علاوه 

بر علم و تقوا »شم قضائی« نیز داشته باشد.
محسنی، رییس دانشگاه علوم قضائی و خدمات اداری 
در ابتدای این مراسم با تسلیت شهادت سید حسن 
نصرالله و شهدای گرانقدر لبنان خطاب به دانشجویان 
این دانشگاه گفت: یکی از ســه شئونات حاکمیتی؛ 
شأن تقنین، اجرا و قضائی است. قسمت سوم آن یعنی 
»اقدام قضائی« به شما می رسد، فرد دانشجو باید به 
گونه ای عمل کند تا به این شأن برسد، لازم است در 
بدو ورود این خودسازی و صلاحیت های لازم را برای 

خود فراهم کنید.
وی افزود: زمانی که ســند تحول قضائی تصویب شد 
وظایف متنوعی را شرح داد که شــأن بالایی را برای 
دانشگاه ایجاد کرد. رشــته علوم قضائی در سال ٨٢ 
ایجاد شد، سال گذشــته ٢٠٠ نفر و امسال ۴٠٠ نفر 
ظرفیت جذب داشتیم. ٩٠نفر ظرفیت ارشد پیوسته 
داشتیم که این دانشجویان در مرحله جذب هستند. 
یکی از اتفاقاتی که اخیراً رخ داده، تأسیس دانشکده 
پزشکی قانونی بود، لذا تأســیس این دانشکده ذیل 
دانشگاه علوم قضائی برای ارتقای هر چه بیشتر سطح 

قوه قضائیه است

رئیس قوه قضائیه گفت: امروز میلیون ها انسان در ممالک 
اسلامی تقاضا و درخواست پیوستن به صف رزمندگان 
مقاومت در لبنان و غزه را دارند تا با صهیونیســت های 

جنایتکار به نبرد و جهاد بپردازند.
حجت الاسلام محسنی اژه ای طی سخنانی در نشست 
شورای عالی قوه قضائیه، با اشاره به شهادت سید حسن 
نصرالله دبیرکل حزب الله لبنان، به دست جنایتکار رژیم 
صهیونی اظهار کرد: سید حسن نصرالله بیش از ۳٠ سال، 
بدون وقفــه، در راه خدا و در برابــر بدترین و رذل ترین 
دشمنان اسلام و بشریت جهاد مخلصانه کرد. سید حسن 
همچون حاج قاسم، دانش آموخته ممتاز مکتب اسلام ناب 
بود که با راهنمایی و ارشادات حضرت امام )ره( و رهبری 
معظم انقلاب، پایه گذار مجموعه ای مقاوم شد که در این 
مجموعه، فرماندهان و جوانان غیوری تربیت شده اند و 
بدون تردید راه مقاومت و راه حزب الله توسط این جوانان و 
فرماندهان شجاع و دلیر، با قدرت و استورای طی خواهد 

شد و پرچم مقاومت هرگز زمین نخواهد ماند.
رئیس قوه قضائیــه در ادامه با برشــمردن خصایص و 
ویژگی های شهید سید حسن نصرالله، گفت: شهید سید 
حسن نصرالله همچون شهید حاج قاسم سلیمانی، ملتزم 
به مبانی دینی بود و هیچ چیز جز پیروزی جبهه حق را 
آرزو نداشت؛ ولایتمداری و التزام و عشق به ولایت از دیگر 
ویژگی های سید مقاومت بود. شهید سید حسن، امور را 
مبتنی بر دین و عقلانیت پیش می برد و هیچگاه در مسیر 

مقاومت و جهاد، یأس به خود راه نمی داد و از شــرایط 
سخت و صعب، هراسی نداشت.

رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: امروز میلیون ها انسان 
در ممالک اســلامی تقاضا و درخواســت پیوستن به 
صف رزمندگان مقاومــت در لبنان و غــزه را دارند تا با 
صهیونیست های جنایتکار به نبرد و جهاد بپردازند؛ امروز 
جمهوری اسلامی ایران بیش از گذشته از جریان مقاومت 
و به طور خاص از حزب الله لبنان حمایت می کند؛ دشمنان 
بدانند که مکتب مقاومت و جهاد، با ترور ها و سنگرشکن ها 
و جنگنده های کذایی از بین نمی رود و یقیناً انتقام سخت 
شــهدای والامقام محور مقاومت به دســت مؤمنین از 

جنایتکاران صهیونیستی گرفته خواهد شد.
محسنی اژه ای در ادامه نشست ضمن گرامیداشت هفته 
فراجا، اظهار کرد: فراجا در زمره دستگاه هایی در کشور 
اســت که دارای مأموریت های خطیر و متنوع می باشد 
و جغرافیای این مأموریت های خطیر در سراســر ایران 
اسلامی از مرز ها تا مرکز کشور امتداد دارد؛ فراجا در راه 
حفظ و تحکیم امنیت مردم و شهروندان با تروریست ها، 
اشرار، مخلان امنیت، قاچاقچیان و قانون شکنان مواجه 
می شــود و در این مسیر شــهید و جانباز تقدیم کشور 
می کند؛ قطعاً قوه قضائیه در انجام مأموریت های خطیر 
فراجا، به این نهاد خدوم، مســاعدت و کمک می کند؛ 
اعضا و نیرو های فراجا نیز که در کف خیابان و صحنه های 
دیگر با اشــرار و مخلان امنیت و قانون شــکنان مواجه 

می شــوند باید آموزش های متنوع و روزآمد را دریافت 
کنند؛ این امری مهم اســت که فرماندهــی فراجا نیز 
بدان اهتمام و عنایت دارد؛ امروز شــاهدیم که چنانچه 
قصور یا تقصیری در مجموعه فراجا رخ دهد، فرماندهی 
فراجا در برخورد با مقصران و قاصران، پیشــقدم است و 
این نکته ای بســیار مثبت و ارزنده است. از سویی دیگر 
ضروری اســت بخش های مربوطه در تأمین تجهیزات 
 به روز و کارآمد بــرای نیرو های فراجــا، اهتمام کامل 

داشته باشند. 
رئیس قوه قضائیه در ادامه با اشــاره عدم وجود دادسرا 
در مهدیشهر و ایوانکی استان ســمنان، گفت: پیش تر 
در مهدیشهر واحد دادسرا مســتقر بود، اما ظاهراً از آن 
جهت که نصاب پرونده ها اندک بود، دادسرای آن منطقه 
برچیده و در حوزه قضایی تلفیق شد؛ ایوانکی نیز از جمله 
مناطق استان سمنان است که فاقد دادسرا است؛ در این 
بخش سه شهرک ساخته شده و در حال توسعه است؛ از 
سویی دیگر این بخش در مسیر زوار مشهد مقدس است؛ 
در همین راستا خطاب به معاون راهبردی تاکید می کنم 
تا در اسرع وقت ارزیابی های جامعی را انجام دهد که آیا 
امکان استقرار واحد های دادسرا در دو منطقه مهدیشهر 
و ایوانکی استان سمنان وجود دارد یا خیر؟ و درصورت 
مثبت بودن ارزیابی ها، مقدمات کار هر چه سریع تر انجام 
گیرد تا پیشبرد امور قضایی مردم این مناطق تسهیل و 

تسریع شود.

قضات باید در تراز جمهوری اسلامی باشندپیشنهاد پنچ نقطه پایتخت برای ساخت دروازه قرآن تهران

میلیون ها نفر درخواست پیوستن به رزمندگان لبنان و غزه را دارند
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وزیر نفت:

قیمت بنزین 
افزایش نمی یابد

افزایش دوبرابری 
ترانزیت کالا تا پایان سال

ذخایر استراتژیک در 
وضعیت مطلوب قرار دارد

ساماندهی 
معافیت های مالیاتی 

رئیس ســازمان امور مالیاتی با اشــاره به 
اینکه نرخ مؤثر مالیات ستانی در بنگاه های 
اقتصادی کمتر از ۶درصد اســت، از صدور 
بیش از ۵میلیارد صورت حساب الکترونیکی 
در سامانه مؤدیان در ٩ ماه گذشته خبر داد. 
به گزارش تسنیم، محمدهادی سبحانیان، 
رئیس سازمان امور مالیاتی گفت: ۵ میلیارد 
صورت حســاب از طریق ٢١١ هزار مؤدی 
حقیقی و حقوقی صادر شده است. وی افزود: 
سازمان امور مالیاتی در شاخص های مختلف 
رشــد قابل توجهی را در درآمد های مالیاتی 
تجربه کرده است، البته این موضوع همیشه 
مطرح است که رشــد این درآمد ها همیشه 
باید پایدار و باکیفیت باشد. برای اینکه نسبت 
مالیات به تولید ناخالص داخلــی در ایران 

افزایش پیدا کند...
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راه اندازی رصدخانه 
مهاجرت نخبگان

نرخ مؤثر مالیات ستانی در بنگاه های اقتصادی کمتراز 6درصد است

رشد  پایدار درآمدهای مالیاتی 
صفحه2

صفحه3

رونق  صادرات  لوازم  خانگی 
ارتباط   با   شرکت های   دانش  بنیان   افزایش   می یابد

دســتیار ویژه رئیس بنیاد ملی نخبــگان در امور 
مستعدان و آینده سازان گفت:ایران نسبت به سایر 
کشورهاوضعیت حادی درمهاجرت نخبگان ندارد 
و به نســبت جامعه نخبگانی بخش زیادی از آنها 
در کشور می مانند. رســول محمدقلی در گفتگو 
با مهر، با اشــاره به راه انــدازی رصدخانه مهاجرت 
نخبگان توسط بنیاد گفت: مطابق مصوبه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی مرجــع اصلی رصد وضعیت 
نخبگان، بنیاد ملی نخبگان است. رصد، ابزار بنیاد 
است و اگر بنیاد رصد نداشته باشد و نداند چه کسی 
داخل کشــور و یا خارج اســت و چه کسانی قصد 
مهاجرت دارند یا چه کسانی قصد بازگشت به کشور 
دارند، نمی تواند در نظــام تصمیم گیری، طراحی، 
 برنامه ریزی و ایجاد راهبردها و استراتژی ها موفق 
عمل کند. دســتیار ویژه رئیس بنیاد ملی نخبگان 
در امور مستعدان و آینده سازان تاکید کرد: مادامی 
که این رصد را نداشته باشیم و بخواهیم به اطلاعات 
منتشر شده بیرونی متکی باشیم، نمی توان تصمیم 
گیری درستی داشــت چرا که بعضاً اطلاعاتی که 
توسط برخی مراکز منتشر می شود، متقن و صحیح 
نیست. به طور مثال سال گذشته اعلام شد بسیاری 
از نخبگان حوزه پزشکی در حال مهاجرت از کشور 
هستند، آیا این آمار می تواند مبنای تصمیم ما باشد؟ 
قطعاً خیر و کسی آن را نخواهد پذیرفت. به همین 
جهت براساس مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
بنیاد در یکسال گذشته تیمی را برای این کار مستقر 
کرد و از تمام بانک های اطلاعاتــی که می تواند به 
این موضوع کمک کند، بهره مند شــد. محمدقلی 
خاطرنشان کرد: برخی مؤسسات بیرونی ممکن است 
اطلاعاتی از مهاجرت نخبگان از ایران منتشر کند اما 
دسترسی به خیلی از داده های مهم را ندارد. به طور 
مثال اطلاعات مربوط به ترجمه مدرک در سازمان 
امور دانشجویان ثبت می شود و همه به این اطلاعات 

به دلیل محرمانگی دسترسی...

»سال جهش توليد با مشاركت مردم«

 )) تجدید فراخوان مناقصه عمومي یك مرحله اي 
شــهرداري بم در نظــر دارد مناقصه عمومي بهســازي رفیــوژ  بلوار صاحب الزمــان    را از طریق ســامانه 
تدارکات الکترونیکــي دولت برگزار نماید ،کلیه مراحــل برگزاري مناقصه از دریافت اســناد مناقصه تا ارائه 
 پیشــنهاد مناقصه گران و بازگشــایي پاکت ها از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکي دولت)ستاد(

به آدرس : www.setadiran.ir  انجام  خواهد شد و لازم است  مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت 
گواهي امضاي الکترونیکي را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند .

-  برآورد اجراي کار مبلغ ٩۵.7٢۶.۳١۴.٠7۳ ریال بر اساس فهرست بهاي واحد پایه رشته ابنیه سال ١۴٠۳ مي باشد.
- مدت اجراي پروژه ٨  ماه شمسي مي باشد.

-  ارائه ضمانت نامه بانکي به میزان ۴.٨٠٠.٠٠٠.٠٠٠ ریال  در وجه شهرداري بم به عنوان سپرده شرکت در مناقصه الزامي مي باشد .
- شهرداري در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است.

- سایر اطلاعات وجزئیات مربوط به مناقصه در اسناد مندرج است  .
-  تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ ١۴٠۳/٠7/٠7 مي باشد .

- مهلت زماني دریافت اسناد مناقصه از سایت:ساعت ١٩:٠٠ مورخ ١٢/٠7/١۴٠۳
- مهلت زماني ارائه پیشنهاد:ساعت ١٩:٠٠ مورخ ٢٢/٠7/١۴٠۳
- زمان بازگشایي پاکت ها :ساعت ٠٩:٠٠ مورخ ٢۴/٠7/١۴٠۳

-  محل تحویل پاکات الف ، دبیرخانه حراست شهرداري بم مي باشد . 
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت هاي الف:آدرس بم بلوار شهید رجایي سایت 

اداري – شهرداري بم دبیر خانه  حراست  –تلفن:٠۳۴-۴۴۳۴۵٢١۴
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :مرکز تماس ۴١٩۳۴-٠٢١ دفتر ثبت نام :٨٨٩۶٩7۳7-٨۵١٩۳7۶٨

شهرداری بم         
شناسه آگهی ١7٩۴٢١۵                                                                                        

نوبت دوم



اقتصاد2
ایران

ذخایر استراتژیک در وضعیت 
مطلوب قرار دارد

وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد: تولید مواد غذایی و 
تامین امنیت غذایی در وضعیت مطلوبی قرار دارد 
و ذخایر استراتژیک کشور هم بیش از آن چیزی که 
در قوانین مدنظر بوده، موجود است و کشور از نظر 

امنیت غذایی در شرایط بسیار مطلوب قرار دارد. 
به گزارش ایرنا، غلامرضا نوری قزلجه در حاشیه 
جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران با بیان اینکه 
امسال تولید گندم بسیار مطلوب بوده است، اظهار 
داشت: محدودیت قانونی برای پرداخت مطالبات 
گندم کاران داریم چرا که میــزان تولید گندم از 

سقف مقرر شده عبور کرده است.
وی توضیح داد: امســال تولید بسیار خوب بوده 
اســت از این رو میزان تولید از سقف عبور کرده و 
باید اصلاحیه ای صورت بگیــرد و ما مجوز لازم 
برای پرداخت بیشتر از ســقف در قانون مصوب 
بودجه را بدست آوریم. نوری قزلجه اظهار داشت: 
پس از اصلاح مجوز پرداخــت ها صورت خواهد 
گرفت، درحال پیگیری این موضوع هستیم تا هر 
چه سریعتر انجام شــود البته تاکنون ۸۰ درصد 
مطالبات گندم کاران پرداخت شده است و بحث 
مطالبه تنها در مناطقی که دیرتر محصول برداشت 
کرده اند از جمله مناطق سردسیر کشور، بوجود 
آمده است. وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: بعد از 
رفع موانع قانونی و تامین منابع، مطالبات این گندم 

کاران نیز به سرعت پرداخت خواهد شد.

وزیر اقتصاد: نباید از مشــاغل 
خرد مالیات گرفت

وزیر اقتصاد با اشــاره به اینکه باید ظرفیت های 
جدید اقتصادی شناسایی شــود گفت: نباید از 
همه مشاغل خرد مالیات اخذ شود. به گزارش مهر 
عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصــاد و دارایی در 
همایش اجلاس سراسری مدیران مالیاتی کشور 
گفت: امیدوارم شاهد اصلاح مسیر توسعه اقتصاد 

کشور توسط سازمان مالیاتی باشیم.
وی ادامه داد: در ۶ ماهه اول ســال شــاهد یک 
بلاتکلیفی بودیم که این بلاتکلیفی در کشور موجب 
شد به پیش بینی درآمدی خود نرسیم اما انشاالله 
تا پایان سال قصد داریم این پیش بینی درآمدی 
را تحقق ببخشیم. به گفته این مقام مسئول باید 
کاهش سهم نفت در بخش جاری اقتصاد و افزایش 
سهم مالیات انجام شود تا بتوانیم تکالیف دولت را 

از سازمان مالیاتی محقق کنیم
همتی تصریح کرد: علاوه بر تمرکز بر تأمین مالیات 
باید بسترسازی تغییرات اقتصادی نیز انجام شود 
و باید شناسایی ظرفیت های جدید اقتصادی نیز 

صورت پذیرد.
وزیر اقتصاد گفت: بــا توجه به تورم و شــرایط 
اقتصادی نباید از مشــاغل خــرد مالیات گرفت 
و مالیات در ایــن بخش را باید عمــلًا به حداقل 
رساند. در برخی نقاط کشــور و روستاها مشاغل 
خورد توانایی پرداخت مالیات ندارند و اگر بر روی 
بخش های بزرگ تر تمرکز کنیم می توان مالیات 

این بخش ها را جبران کرد.
همتی ادامه داد: من معتقدم با توجه به گردش مالی 
که اکنون وجود دارد فرار مالیاتی بسیار بالا است که 
این روند باید اصلاح شود که برای حل این معضل 
باید باید اطلاعات مالیاتی به صورت آنلاین ارائه 
شود. وزیر اقتصاد ادامه داد: باید مردم به این اعتماد 
برسند که قرار نیست سازمان مالیاتی اطلاعات 

مالی شان را منتشر کند.
به گفته همتی باید در مورد مطالبات مالیاتی کلان 
به سرعت عمل کرد زیرا با توجه به شرایط تورمی 
عملًا ارزش مقدار مالیاتی از بین می رود و جریمه 
تأخیر با توجه به حجم آن افزایش یابد. باید فشار 
مالیاتی از ۸۰ درصد پایین مردم برداشته شود و به 

آن ۲۰ درصد بالا اختصاص یابد.
وی تصریح کرد: ما تصویــری دقیق از وضعیت 
درآمدی و معاملاتی همه مردم نداریم و اطلاعات 
موجود کامل نیســت. چگونه می شود شخصی 
که هیچ ملک و دارایــی و اموالی به نام خود ندارد 
اما تراکنش ۵ هزار میلیارد تومانی دارد؟! که این 
مسئله باید حل شود. وی ادامه داد: توسعه، تأمین 
بودجه، کنترل تورم و نرخ ارز با اجرای درست قانون 
دست یافتنی است. همتی ادامه داد: مستند بود 
ادعای مالیاتی و مستدل بودن آن بسیار مهم است 
همانطور که ما قصد داریم اعتماد را به سهامداران 
برگردانیم باید اعتماد را نیز به مودیان برگردانیم و 

رضایت آنها را جلب کنیم.
به گفته همتــی روش پرداخت یارانــه نیازمند 
بازنگری است و براســاس جمع آوری اطلاعات 
مالیاتی راهکار مناسب تری است؛ باید برخوردهای 
چهره به چهره و مســتقیم مودیــان با کارکنان 
مالیاتی را کاهش دهیــم و تمام فرایند به صورت 

الکترونیکی انجام شود.

خبر

رئیــس ســازمان امــور 
مالیاتی با اشــاره به اینکه 
نرخ مؤثر مالیات ستانی در 
بنگاه های اقتصادی کمتر 
از ۶درصد اســت، از صدور 
بیش از ۵میلیارد صورت حســاب الکترونیکی در 
سامانه مؤدیان در ۹ ماه گذشته خبر داد. به گزارش 
تسنیم، محمدهادی ســبحانیان، رئیس سازمان 
امور مالیاتی گفــت: ۵ میلیارد صورت حســاب از 
 طریق ۲11 هزار مؤدی حقیقــی و حقوقی صادر 

شده است.
وی افزود: ســازمان امور مالیاتی در شاخص های 
مختلف رشد قابل توجهی را در درآمد های مالیاتی 
تجربه کــرده اســت، البته این موضوع همیشــه 
مطرح اســت که رشــد این درآمد ها همیشه باید 
پایدار و باکیفیت باشــد. برای اینکه نسبت مالیات 
به تولید ناخالــص داخلی در ایــران افزایش پیدا 
 کند می بایست یک ســری اقتضائات زمانه را هم 

در نظر بگیریم.
رئیس سازمان امور مالیاتی ادامه داد: به طور مثال 
هنوز در جامعه این ســؤال مطرح است؛ "اصلًا من 
برای چه باید مالیــات پرداخت کنــم؟"، یا بار ها 
شنیده شــده اســت که می گویند؛ "مگر ما نفت 
نداریم، چرا باید درآمد مالیاتی داشــته باشیم؟"، 
یا برخی ها هم می گویند؛ "مالیات می دهیم که به 

جیب حقوق بگیران دولتی برود.”
ســبحانیان در نشســت تبییــن افزایش ســهم 
درآمد های مالیاتی در تولید ناخالص داخلی تأکید 
کرد: من به عنوان مجری قوانین مالیاتی باید جامعه 

را نســبت به درآمد های مالیاتی آگاه سازی کنم و 
به سؤالاتی که مطرح می شود پاســخگو باشم. ما 
در امسال یک روشــی را که قانون برایمان تعریف 
کــرد اجرایی کردیــم، یعنی مالیات را نشــان دار 
کردیم و یک درصد از درآمد های مالیاتی را که رقم 
1۲ هزار میلیارد تومان بــود با تصمیم گیری خود 
مالیات دهندگان هزینه طرح های عمرانی کردیم که 
خودشان انتخاب کرده بودند، همین موضوع یکی 
از شفافیت ها برای اعلام هزینه کرد های مالیاتی در 

اولین قدم بود.
رئیس ســازمان امور مالیاتی کشــور گفت: سال 
گذشته بیش از ۵۵ درصد از هزینه های جاری کشور 

را از طریق درآمد های مالیاتی تأمین کردیم.

وی ادامه داد: جامعه متصور می شود که درصد های 
مالیاتی کشــور ما بسیار بالاســت در صورتی که 
چنین چیزی نیســت. درصورتی که در بررسی ها 
نرخ مؤثر مالیات ســتانی در بنگاه هــای اقتصادی 
ما کمتر از ۶ درصد اســت، اما تصــور جامعه این 
نیســت و بر اســاس همین ما در قوانین مالیاتی 
آن قدر ایــن نرخ هــا را به تدریج شــامل تخفیفی 
 می کنیــم کــه نــرخ مؤثــر مالیاتی به شــدت 

پایین می آید.
ســبحانیان می گویــد: در بحــث ســاماندهی 
معافیت هــای مالیاتــی تقریبــاً در نظــام اجرا، 
قانون گذاری و حتی نظارت ما کســی را نداریم که 
مخالف باشــد، اما زمانی که به مجلس می رویم و 

طرحی را ارائه می کنیم حتی یــک بند آن هم به 
تصویب نخواهد رسید، این را در تجارب قبلی هم 

دیدیم.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: هدف ما در 
نظام مالیات ستانی، حرکت به سمت دخالت سیستم 
به جای ممیزمحوری است و صدور اظهارنامه های 
مالیاتی پیش فرض که امسال کلید خورد توانستند 
این موضوع را محقق کنند. ما توانستیم اظهارنامه 
پیش فرض مالیات بر ارزش افزوده زمســتان سال 
گذشــته را در اختیار مؤدیان مالیاتی قرار بدهیم 
و با تأیید آن ها آن را اعمال و مالیات ســتانی کنیم، 
تجربه ای که در هیچ جای دنیا با تأیید مؤدی اتفاق 
نمی افتد. 11۲ درصد رشــد درآمد هــای مالیاتی 
نسبت به سال گذشته از طریق دریافت اطلاعات و 

بررسی سامانه ای داده ها اتفاق افتاده است.
رئیس ســازمان امور مالیاتی کشــور ابــراز کرد: 
هم اکنون با داده های باکیفیت سنجش و اخذ مالیات 
انجام می شود و شــرایط را خوب شروع کردیم، اما 
هنوز با نقطه هدف خود بسیار فاصله داریم و باید به 
این نقطه برسیم که دیگر سلیقه محوری و ممیزی 

در سیستم مالیات ستانی، دخیل نباشد.
وی اضافه کــرد: نکته دیگری که ما بــر آن تأکید 
داریم اینجاست که برویم ســراغ دانه درشت هایی 
که از مالیات به حقّه پرداخت کردن، فرار می کنند 
و این فشار را برای ایجاد عدالت مالیاتی روی آن ها 

بگذاریم.
ســبحانیان در پایان تأکید کرد: اجرای ســامانه 
مؤدیان در بررسی ها به ما بسیار کمک کرده است و 
ما با همکاری بانک مرکزی و شناسایی حساب های 
غیرتجاری که فعالیت تجاری انجام می دهند جلوی 

بسیاری از فرار های مالیاتی را گرفته ایم.

نرخ مؤثر مالیات ستانی در بنگاه های اقتصادی کمتراز ۶درصد است

رشد پایدار درآمدهای مالیاتی 

وزیر نفت:
قیمت بنزین افزایش نمی یابد

وزیر نفت گفت: تلاشــمان این اســت که با 
کمترین چالش با کمبود گاز مواجه باشیم تا 
در زمان بحران و سرمای زمستان قطعی گاز 

نداشته باشیم. 
محســن پاک نژاد وزیر نفت پس از جلســه 
هیــات دولت در جمــع خبرنــگاران گفت: 
هیئت روسی که چند روز قبل به تهران سفر 
کردند بحث هایی از نظــر موضوعاتی مانند 
تجارت گاز انجام شــد که در واقع هدف این 
است که حوزه ســرزمینی جمهوری اسلامی 
 ایــران به عنــوان هــاب انــرژی در منطقه 

مطرح شود .
وزیر نفت در پاســخ به ســوال مربوط به گاز 
رسانی در فصل سرد ســال گفت: تلاشمان 
این است که با کمترین چالش با این موضوع 

مواجه باشیم.
پاک نژاد بیان کرد: موضوع ناترازی انرژی باید 
از جهات مختلفی بــه آن پرداخت به طوری 
که بخشــی از آن در واقع مکانیزم های تولید 
حامل های انرژی باید افزایــش پیدا کند که 
طبیعتا ما با افزایش تولید با چالش هایی مواجه 
هستیم که از جمله تامین منابع مالی را داریم 
 که تدابیری اتخاذ شده که این مشکل را حل 

کنیم.
او افزود: ناترازی موضوعی نیســت که یکی 
دو ســال به وجود آمده باشــد این موضوع 
دستاورد سال ها است که سرمایه گذاری های 
نامناســبی در این زمینه اتخاذ نشــده است 
و حل ایــن ناتــرازی ممکن اســت زمان بر 
باشــد. وزیر نفت تصریح کرد: برنامه ای برای 
بحــث افزایش قیمت ســوخت  در دســتور 
کار و میز دولت نیســت و ایــن موضوع فراتر 
از موضوع وزارت نفت اســت و در ســاختار 
 حاکمیتــی کشــور بایــد تصمیــم گیری 

شود.

سنجش کیفیت ۸۰ قلم کالای 
اساسی سبد خانوار 

مدیرکل اســتاندارد اســتان تهــران گفت: 
برای ســومین بار، طرح ملی ســنجش نرخ 
کیفیــت کالا بــا هدف بررســی ســنجش 
ســالیانۀ نرخ رشــد کیفیت ۸۰ قلم کالای 
 اساسی ســبد خانوار در ۳1 اســتان کشور 

آغاز شد.
به گزارش ایسنا، محمدحســین طاهری در 
خصوص این طرح تشــریح کــرد: طرح ملی 
ســنجش نرخ کیفیت کالا که از ســوم مهر 
سال جاری توســط کارشناسان استاندارد در 
مراکز عرضه کالا و فروشــگاه های زنجیره ای 
در حال اجرا اســت، در ۳1 استان با ۲۲۶۶۵ 
پرسشــنامه و در اســتان تهران بــا ۴۶۰۰ 
پرسشنامه برنامه ریزی شده است. این طرح 
در بستر سامانه ای هوشمند مبتنی بر هوش 
تجاری )BI(  پیاده سازی می شود تا تجزیه و 
تحلیل، داده کاوی، تجســم داده ها، ابزارها و 
زیرساخت های داده و ترکیب به نحو مطلوبی 

به دست آید.
وی یادآور شد: براســاس بند )1۸( مادّۀ )۷( 
قانون تقویت و توسعۀ نظام اســتاندارد، این 
سازمان موظّف است نسبت به »اندازه گیری 
ســالانۀ نرخ رشــد کیفیت محصولات اعم 
از کالا و خدمــات با بهره گیــری از معیارها و 
شــاخص های معتبر« اقدام و »گزارش نتایج 
حاصــل از ارزیابی ها را بــه مراجع ذی ربط و 

جامعه« ارائه کند.
بنا بر اعلام اداره کل استاندارد استان تهران، 
طاهری ایجــاد زمینــه رقابــت در صنایع 
و خدمات بــرای ارتقای ســطح کیفیت را از 
مهمترین اهــداف اجرای این طــرح عنوان 
کرد و افــزود: وجــود شــاخص کیفیت در 
شــاخص های کلان اقتصــاد کشــور برای 
برنامه ریــزی و راهبردهــای کلان کشــور؛ 
خودآگاهی و ارتقای درک عمومی از کیفیت، 
ترغیب و استمرار بر تولید کالا و ارایه خدمات 
باکیفیت، کمک بــه تعیین سیاســت های 
بخش هــای مختلف صنعتــی و خدماتی در 
زمینه کیفیت و راهنمایی برای انتخاب کالا 
با شــاخص های مدنظــر مصرف کنندگان از 
 دیگــر اهداف طرح ســنجش نــرخ کیفیت

 کالا است.
یــادآور می شــود؛ در ســال 1۴۰1، »طرح 
برآورد و ســنجش نرخ کیفیــت کالاها« به 
سنجش کیفیت ۴۰ قلم گروه کالای اساسی 
سبد خانوار و در سال 1۴۰۲، به ۵۶ قلم کالا 

اختصاص داشت.
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طبق قانون بانک ها باید ۲۰ درصد از تســهیلات 
خــود را به بخش مســکن تخصیــص دهند، اما 
آمار ها نشان می دهد که 1۵ بانک این قانون را به 

فراموشی سپرده اند.
حدود سه سال از اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
در شهرهای مختلف می گذرد و تاکنون در اجرای 
این پروژه ها تعداد زیادی از متقاضیان تایید شده و 
برای آنها زمین در شهرهای مختلف جانمایی شده 
و واحدهای آنها در مرحله طراحی و دریافت پروانه 
است. حتی تعدادی از واحدها که حدود ۵۵۰ هزار 
واحد می شــود به بهره برداری رسیده که بخش 
عمده ای از آنها  مربوط به پروژه های مسکن ملی 
اســت که پیش از این در دولت دوازدهم اجرایی 
شــده بود. به گفته فرزانه صادق برای پروژه های 
نهضت ملی مســکن حدود یک میلیون متقاضی 
موثر وجود دارد و حدود ۷۵۰ هزار نفر هم آورده 
خود را واریز کرده و چشم انتظار تحویل واحدهای 

خود هستند.
این در حالی اســت که هنوز پیشــرفت فیزیکی 
پروژه های نهضت ملی مســکن از ســوی دولت 
چهاردهم اعلام نشده و پیگیری ها هم حاکی از آن 
است که روند اجرا به دلیل عدم پرداخت تسهیلات 

از سوی بانک ها با کندی زیادی روبرو شده است.
مسعود بیات منش سرپرســت معاونت مسکن و 
ساختمان وزارت راه و شهرســازی در یک برنامه 
تلویزیونی اعلام کرد: در ابتدای اجرای طرح نهضت 
ملی مســکن  در دولت سیزدهم حدود ۶ میلیون 
متقاضی مسکن در سامانه مسکن حمایتی ثبت نام 
کردند و در پالایش هایی که انجام شد، یک میلیون 
و ۸۰۰ هزار متقاضی به عنــوان متقاضیان واجد 

شرایط شناخته شدند. 

بیات منش  با بیان اینکه برای ۲۵۰ هزار متقاضی 
موثر باقی مانده از یک میلیون نفر متعهد شــده، 
منتظر هســتیم تا منابع مالی بانکی تأمین شود  
گفت: از حدود ۵ ســال گذشــته تاکنون، برای 
متقاضیان موثر مســکن که در ســامانه مسکن 
حمایتی واجد شــرایط شــناخته شــدند، ۳۸۰ 
هزار واحد عملیاتــی و اجرایی شــده و ۲۰ هزار 
 واحد از واحدهای آغاز شــده به مــردم تحویل

 شده است.
وی ادامه داد: هم اکنون دولت متعهد به ســاخت 
مســکن برای یک میلیون متقاضی موثر و واجد 
شــرایط اســت که برای ۴۰۰ هزار واحد دیگر از 
باقیمانــده ۷۵۰ هزار واحد زمین تأمین شــده و 
منتظر هستیم تا با تزریق منابع مالی بتوانیم این 
متقاضیان را به پروژه ها متصل کنیم و ســاخت 
واحدها را شروع کنیم. ۳۶۰ هزار واحد هم اکنون 
در مرحله ساخت است و بالای ۵۰ درصد پیشرفت 

فیزیکی دارند.
به گفته تمامی مدیران و مسئولان بخش مسکن  
در حال حاضر مهم ترین چالش در این بخش عدم 
تامین مالی از سوی بانک ها و همچنین متقاضیان 
مسکن است. طبق قانون جهش تولید مسکن باید 
تمامی  بانک ها ۲۰ درصد از تسهیلات خود را به 
بخش مسکن اختصاص دهند اما متاسفانه به نظر 
می رسد این موضوع از سوی بانک ها در طی یک 
سال گذشته به فراموشی سپرده شده و همین امر 
باعث شده که روند اجرای پروژه های نهضت ملی 

مسکن با کندی زیادی روبرو شود.
در همین زمینه سرپرســت معاونت مســکن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازی اعلام کرده است 
مهم ترین چالش اجرای طرح نهضت ملی مسکن 

عدم تأمین منابع مالی و تعهد بانک ها به پرداخت 
تسهیلات است. به طوری که   در دهه ۸۰ شمسی، 
۲۵ درصد منابع بانک ها به بخش مسکن تخصیص 
می یافت که هم اکنون این رقم به ۶.۵ درصد و موثر 
آن به ۴ درصد رســیده است، در حالی که تکلیف 
قانونی بانک ها پرداخت ۲۰ درصد از منابع بانک به 

بخش مسکن است.
عدم همکاری بانک ها باعث شده که پیمانکاران 
نتوانند به تعهدات خود عمل کنند. بنابراین همین 
امر باعث شده که در برخی از شهرهای استان ها به 
متقاضیان پیامک آورده ارسال شود که در همین 
رابطه حســین جنتی مدیرکل راه وشهرســازی 
استان تهران به باشــگاه خبرنگاران گفت: برخی 
بانک ها در یک سال گذشته پرداختی نداشته اند 
اما با این وجود ســعی کرده ایم از آورده خودمان 
برای جلوگیری از توقف پروژه  اســتفاده کنیم اما 
در حال حاضر نیازمند تزریق بیشتر آورده هستیم. 
بنابراین در طی چند ماه گذشــته به متقاضیان 
پیامک ارسال شده اســت که آورده ۴۰ میلیون 

تومانی خود را تکمیل کنند.
وی ادامه داد: متقاضیان باید هر ســه ماه یک بار 
آورده ۴۰ میلیون تومانی را بر اســاس پیشرفت 
پروژه پرداخت کنند اما متاسفانه شاهد آن هستیم 
که متقاضیان توجهی نکرده انــد. بنابراین ناچار 
هستیم که در طول ماه چندین بار به متقاضیان 

پیامک ارسال کنیم.
او اظهــار کــرد: پرداخت هرچه ســریعتر آورده 
متقاضیان باعث می شــود کــه واحدها در کوتاه 
ترین زمان ممکن تکمیل شده و در نتیجه دچار 
افزایش قیمت نشــوند که این امر خــود به نفع 
متقاضیان اســت . متقاضیان در صورت پرداخت 

تســهیلات ۵۵۰ میلیون تومانی باید حدود ۳۶۰  
تا ۴۰۰ میلیون تومان آورده بنا بر شهر و موقعیت 
ساخت واحدها پرداخت کنند که تاکنون میانگین 
پرداختــی متقاضیان 1۵۰ میلیــون تومان بوده 

است.
گفتنی اســت عدم پرداخت تسهیلات ساخت نه 
تنها در شــهرهای بزرگ از سوی بانک ها اجرایی 
نمی شود بلکه در شــهرهای زیر ۲۵ هزار نفر هم 
اجرایی نمی شود به طوری که حمیدرضا سهرابی 
معاون مسکن شهری بنیاد مسکن در گفت وگو با 
خبرنگار باشگاه خبرنگاران از عدم همکاری بانک 
ها گله کرد و گفت: متاسفانه بانک ها به هیچ عنوان 
در پرداخت تسهیلات ســاخت همکاری نکرده و 
این اقدام آنها خود تبدیل به یک معضل بزرگ شده 

است که باید هر چه سریعتر برطرف شود.
وی افزود: در شهرهای کوچک در صورت پرداخت 
تسهیلات ســاخت زمینه برای تسریع در اجرای 
ساخت پروژه ها فراهم شده و روند ساخت پروژه ها 
با ســرعت بیشــتری اجرا و عملیاتی می شود . او 
تاکید کرد: در صورتی که این موضوع حل شــود 
ما شاهد تحویل بخش زیادی از پروژه های نهضت 
ملی مسکن در شهرهای کوچک زیر ۲۵هزار نفر 

خواهیم بود.
گفتی اســت، طبق آخرین آمارها همکاری 1۵ 
بانک در پرداخت تسهیلات ۵۵۰ میلیون تومانی 
نهضت ملی مسکن صفر بوده است و طبق آخرین 
آمارها جریمــه بانک ها در پرداخت تســهیلات 
ساخت تاکنون به ۳۰۰ هزار میلیارد تومان رسیده 
است که متاسفانه در این زمینه هم اقدامی برای 
دریافت این میزان جریمه از سوی بانک ها انجام 

نشده است.

در شرایطی که از سال ۹۷ تا 1۴۰1، ضریب جینی 
در روندی نزولی قرار داشته است، اما آخرین گزارش 
منتشر شده توسط مرکز آمار ایران نشان می دهد، 
ضریب جینی در سال 1۴۰۲ نسبت به سال 1۴۰1 

افزایش پیدا کرده است.
به گزارش تسنیم، طبق آخرین گزارش مرکز آمار 
ایران  ضریب جینی شهرها از ۳۶.۹۶ درصد به ۳۸.۲ 
درصد افزایش یافته است. در مقابل، این ضریب در 
روســتاها از ۳۶.۴۳ درصد به ۳۵.۸۳ درصد افُت 

کرده است.
 )Gini coefficient( گفتنی است ضریب جینی
شاخصی اســت که برای اندازه گیری نابرابری توزیع 
درآمد یا ثروت در یک کشــور استفاده می شود. این 
شــاخص عددی بین ۰ تا 1 اســت. همچنین صفر، 
نشــان دهنده برابری کامل اســت، یعنی همه افراد 
جامعه درآمد یا ثروت یکسانی دارند و یک نشان دهنده 
نابرابری کامل اســت، یعنی تمام درآمد یا ثروت در 

دست یک نفر متمرکز است و بقیه هیچ ندارند.
بنابراین، در یک نتیجه گیری ســاده  شده می توان 
این طور برداشت کرد که اختلاف طبقاتی و نابرابری 
درآمدی در طول سال گذشته نسبت به سال 1۴۰1 
در شهرها بیشتر شده اما در روستاها کاهش یافته 
اســت. اگرچه در تحلیل ضریب جینی ملاحظاتی 

وجود دارد و برخی از کارشناسان نقد هایی جدی 
به آن وارد می کنند، امــا تغییر روند ضریب جینی 
به هر حال نگران کننده است و باید مورد تحلیل  و 

تجزیه قرار گیرد.
لازم به ذکر است بر اساس اعلام مرکز آمار ضریب 
جینی کل کشور در سال 1۴۰1 به ۳۸۷۷/ ۰ رسیده 
و در مقایســه با ســال 1۴۰۰ کاهش ۰۰۶1/ ۰ را 
تجربه کرده است. همچنین طبق اعلام مرکز آمار، 
در ســال 1۴۰۰ ضریــب جینــی خانوارهای کل 
کشور ۰.۳۹۳۸ است که در مقایســه با سال قبل 
۰.۰۰۶۸کاهش نشان می دهد. البته از سال ۹۷ تا 
1۴۰۲ همواره ضریب جینی در روندی نزولی قرار 

داشته است.
به بیانی دیگــر ضریب جینی در طول۵-۶ ســال  
گذشــته همواره در روندی نزولی قرار داشــته و 
سال 1۴۰۲ اولین سالی است که نسبت به دو سال 
گذشــته خود روند ضریب جینی گاردی صعودی 

گرفته است.
بنابراین با توجه به اینکه در طول سال های گذشته 
همواره ضریــب جینی روندی نزولی داشــته این 
انتظار می رود که تیم اقتصادی دولت دلایل تغییر 
روند ضریب جینی را تشریح کند تا علت تغییر روند 

این شاخص مهم مشخص شود.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران گفت: باتوجه به 
فرسودگی شبکه برق تهران ۲1 همت در مرحله اول برای 

نوسازی این شبکه درنظر گرفته شده است.
به گزارش ایسنا، فرهاد شــبیهی در حاشیه ششمین 
همایش نیروگاه های تجدیدپذیر در جمع خبرنگاران و در 
پاسخ به سوال ایسنا درباره میزان فرسودگی شبکه برق 
تهران و تدابیر لحاظ شده در این بخش، اظهار کرد: برق 
تهران یک شبکه بسیار فرسوده با طول عمر بسیار بالا و 
یکی از پر ظرفیت ترین و پربارترین شبکه های برق  کشور 
محسوب می شود؛ مدیریت این شبکه در زمان کنونی 
بسیار سخت است و امیدواریم که بتوانیم میزان تولید 

را افزایش داده و به بخشی از این ظرفیت ها پاسخ دهیم.
وی با اشاره به برنامه نوسازی شبکه برق تهران، گفت: 
برنامه نوسازی و رفع موانع در حوزه شبکه فرسوده، هم در 
حوزه برق منطقه ای و هم در شبکه توزیع را در دستور کار 

داریم و این برنامه را به توانیر اعلام کرده ایم.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای تهران با اشــاره به 
جزئیــات برنامه، تاکید کرد: ســرمایه ای کــه در برق 
منطقه ای تهران برای این مساله پیش بینی شده، حدود 
۲1 همت در مرحله اول است که بتوانیم بخشی از شبکه 

فرسوده را اصلاح کنیم.
شبیهی با اشاره به تدابیر شرکت برق  منطقه ای تهران 
برای تامین برق واحدهــای صنعتی و خانگی در فصل 

زمستان، گفت: چندین برنامه حیاتی و ویژه را به وزارت 
نیرو و توانیر اعلام کردیم تا در زمستان و تابستان سال 
آینده بتوانیم از محدودیت ها عبور کنیم و این مســاله 
منوط به این است که مشکلات صنعت برق نیز حل شود.
وی درباره جزییات احداث اولین نیروگاه یک مگاواتی 
در غرب تهران، اظهار کرد: شرکت برق  منطقه ای تهران 
در راستای توسعه تجدیدپذیرها برنامه هایی را در دستور 
کار دارد و این موضوع اولین گام این شرکت است، بحث 
استفاده از سرمایه گذاری خرد و مردمی باید ما را به این 
ســمت ببرد تا در کل تهران از پتانسیل های مردمی و 
خانه های مسکونی برای توسعه تجدیدپذیرها استفاده 

کنیم.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای تهران با بیان اینکه 
باید انرژی تجدیدپذیر روی پشــت بام ها توسعه یابد، 
به لحاظ محدودیت هایی که در تهران وجود دارد اکنون 
امکان توسعه انرژی های تجدیدپذیر داخل تهران زیاد 
نیست اما با اســتفاده از تکنیک ها و روش های نوین و 
سیســتم های مدرن می توانیم همه ساختمان ها را به 
این سمت ببریم. شبیهی با اشاره به لزوم توسعه انرژی 
خورشیدی در حوزه های مسکونی داخل کلان شهرها 
به ویژه تهران، گفت: پتانســیل بالایی برای این مساله 
 وجــود دارد و می توان بیش از ۲۰ تــا ۳۰ هزارمگاوات

 را احداث کرد.

کم کاری بانکها در پرداخت تسهیلات مسکن

سهم پایین تجدیدپذیرها در سبد انرژی لزوم شفاف سازی درباره افزایش ضریب جینی
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3 بازار

سرپرست شرکت عمران شهرهای جدید بر الزام تهیه پیش نیاز همه 
پروژه های اجرایی شهرهای جدید تا پایان امسال تاکید کرد و گفت: 
تلاش داریم در ۶ ماهه نخست ســال آینده عملیات اجرایی را آغاز 

کنیم و فصل کاری را برای پیشبرد پروژه ها از دست ندهیم.
به گزارش ایرنا از شرکت عمران شــهرهای جدید، »شهرام ملکی« 
در جلسه مجمع بودجه اصلاحی شهرهای جدید کشور که با حضور 
اعضای هیات مدیره شرکت مادر و مدیران عامل شرکت های وابسته 
از طریق ویدئو کنفرانس با محوریت بررسی ضوابط اصلاحی برنامه 
بودجه سال ۱۴۰۳ و تنظیم برنامه سال آتی برگزار شد، افزود: برنامه 
عملیاتی پنج ساله شرکت عمران شهرهای جدید نقشه راهی برای 
همه شهرهای جدید کشور محسوب شده و مسیر را برای همکاران 

مشخص می کند.
وی گفت: آماده سازی پیش نیاز پروژه ها تا پایان سال جاری امری 
الزامی برای همه شهرهاست، زیرا تلاش داریم در ۶ ماهه نخست سال 
آینده عملیات اجرایی را آغاز کنیم و فصل کاری را برای پیشــبرد 

پروژه ها از دست ندهیم.
ملکی در ادامه با تاکید بر اینکه در این دوره به پروژه های مشارکتی 
نگاهی ویژه و جدید داریم، گفت: با توجه مشــکلات موجود تلاش 
داریم از تکرار اشتباهات گذشــته در این حوزه پرهیز کرده و تمام 
ظرفیت ساخت را برعهده بخش خصوصی نگذاریم؛ در این راستا اگر 
زمینی دارای استعداد سرمایه گذاری خوبی بود؛ از محل منابع داخلی 

شرکت و تحت کنترل ستاد پروژه تجاری – مسکونی را آغاز کنیم و 
آن را در بودجه سال آینده در نظر بگیریم.

وی در بخش دیگری از سخنان خود به شهرهایی که دارای پروژه های 
شاخص و در سطح ملی هستند،اظهار داشت: در تنظیم بودجه سال 
آینده این پروژه ها را ویژه در نظر گرفته و ضمن پیگیری از نمایندگان 
حوزه انتخابیه برای افزایش و تصویب بودجه لازم برای تکمیل پروژه 
تلاش کنیم. ملکی در پایان خاطرنشان کرد: هریک از شرکت های 
وابسته که قصد دارد برای ساخت و تکمیل پروژه های خود از صندوق 
ملی مسکن اســتفاده کند؛ از امروز به صورت تهاتر زمین، آن را در 
بودجه اصلاحی ۱۴۰۳ و پیشنهادی ۱۴۰۴ پیش بینی کند تا امکان 

استفاده در زمان مقرر فراهم شود.
»محمود محمودزاده« عضو هیات مدیره شــرکت عمران شهرهای 
جدید در این جلســه در تشــریح برنامه عملیاتی پنج ساله شرکت 
عمران شهرهای جدید که به زودی تعیین تکلیف و به تمامی شرکت 
های وابسته ابلاغ خواهد شد، گفت: این برنامه تمامی سیاست ها و 
راهبردهای شــرکت مادر در حوزه های مختلف را در بر داشته و از 
این پس جلسات و تصمیم گیری ها با استفاده از این زبان مشترک 

انجام خواهد شد.
محمودزاده با تأکید بر اینکه ماهیت شرکت عمران شهرهای جدید 
درآمد هزینه بوده و اقدامات باید با توجه به این موضوع انجام شــود 
گفت: تمامی شــهرها موظف به تحقق کامل برنامه عملیاتی تعیین 

شــده هســتند چرا که منابع هزینه های بعدی از محــل تحقق و 
درآمدزایی پروژه های فعلی برنامه ریزی می شوند.

وی در این خصوص اضافه کرد: طبق برنامه مذکور هر شــهری که 
درآمدزایی کمتری داشته باشد از بودجه کمتری نیز برای پیشبرد 
پروژه های خود بهره مند خواهد شــد؛ در این صورت باید از راه های 
متنوعی برای درآمدزایی بیشتر استفاده کرده تا شانس برخورداری 

از بودجه بیشتری را داشته باشد.
عضو هیأت مدیره شرکت عمران شــهرهای جدید تشکیل کمیته 
مخصوص برای صدور مجوز پروژه های اجرایی در شــهرهای تابعه 
در شرکت مادر، مولدسازی و تعریف پروژه با کاربری های گوناگون 
در اراضی دارای ظرفیت، ساماندهی و شفاف سازی وضعیت بودجه 
در شرکت های تابعه، تهیه پیش نیاز پروژه های اجرایی در دستور 
کار در ۶ ماهه دوم سال جاری، تعیین تکلیف پروژه های مشارکتی 
برای استفاده هرچه زودتر از محل درآمدزایی آن ها، ایجاد بسترهای 
کارآفرینی و آموزشی برای تکمیل چرخه اقتصادی شهرها، استفاده 
از درآمــد حاصل از محل خدمات شــهری در اجــرای پروژه ها در 
شهرهای فاقد شهرداری، تحویل هر بخش دارای سکنه به شهرداری 
در شهرهایی که دارای این نهاد هستند و مشارکت با تمامی ذینفعان 
در مسیر قطارهای شهری در شهرهایی که دارای این پروژه هستند 
را از دیگر بندهای مهم برنامه پنج ســاله بودجه در شهرهای جدید 

اعلام کرد.

یک نماینده مجلس گفت: هدف سامانه خودنویس در گام اول ارائه 
خدمات کارآمد و رایگان به مردم و مالکان است.

به گزارش مهر، سامانه خودنویس در راستای کنترل و نظارت بر بازار 
مسکن در راستای قانون جهش تولید مسکن توسط مجلس دولت قبل 
پیشنهاد و طراحی شد. این سامانه از طریق حذف واسطه ها، امکان 
برقراری ارتباط مستقیم میان مالک و مستأجر را به صورت رایگان در 
بستر اینترنت فراهم کرده است. از این رو فرآیند اجاره مسکن برای 
مستأجران و مالکان تسهیل شده و با حذف هزینه های غیرضروری 
توسط این سازوکار، تاکنون کاهش چشم گیری در هزینه های این 

حوزه برای طرفین معامله در بازار مسکن صورت گرفته است.
علیرضا نثاری عضو کمیســیون عمران مجلس در رابطه با سامانه 
خودنویس بیان کرد: این سامانه پیرو سامانه ملی اسکان و املاک، 
با هدف نظارت مســتمر بر نقل و انتقالات و رهن و اجاره مسکن 
تعریف شده است. افرادی که به دنبال رهن، اجاره و یا حتی خرید 
و فروش املاک خود هستند کافی اســت اطلاعات خود را در این 
سامانه ثبت کرده و از خدمات رایگان خودنویس در بستر اینترنت 

بهره مند شوند.
او تشریح کرد: هدف خودنویس در گام اول ارائه خدمات کارآمد و 
رایگان به مردم و مالکان است که بسیار ویژگی مهم و راهبردی این 
سامانه است از سوی دیگر مشاوران املاک بر سر جذب مستاجرین 
و دریافت حق کمیســیون از معاملات، رقابت های نادرستی دارند 
که این رفتارها منجر به آشــفتگی و بهم ریختگی بازار می شــود. 
این سامانه به گونه ای طراحی شده که رقابت ناسالم بین مشاوران 
املاک را از بین برده و البته مشاوران املاک را به سمت ارائه خدمات 

متنوع تر و کارآمدتری برای مالکان و مستأجران هدایت می کند.
نثاری همچنین تاکید کرد: در حال حاضر این سامانه نوپا است و 

باید کارهای اساسی در راستای بهبود هرچه بیشتر آن صورت گیرد 
که مردم بیشتر با این سازوکار آشنا شده و از خدمات آن بهره مند 
شــوند. از این رو اطلاع رســانی صحیح، گســترده و متقنی برای 
هموطنان در جهت استفاده از این سامانه ضروری است به طوری 
که افراد اطمینان حاصل کنند این ســامانه صرفاً با هدف تنظیم 
بازار و رفع چالش ها و نگرانی های مستاجرین تعریف و تنظیم شده 
است. همچنین استفاده از آن کاهش قابل توجهی در هزینه ها برای 
طرفین معامله خواهد داشــت زیرا هرگونه دریافت هزینه اضافی 
در مسیر اجاره و تهیه مسکن با استفاده از این سامانه قابل رصد و 

جلوگیری خواهد بود.
نثاری با اشــاره به لزوم توجه به دو نکته حائز اهمیت در رابطه با 
خودنویس گفت: دستگاه قانونگذار باید نظارت مستمر بر فرآیند 
این سامانه داشته باشد و همچنین دستگاه مجری یعنی وزارت راه 
و شهرسازی باید دقت لازم بر نظارت اجرا داشته باشد که خروجی 
این سازوکار به رایگان شدن عقد قرارداد و راحت شدن کار مردم به 

مانند حالا منتج شود.
عضو کمیســیون عمران مجلس در پایان سخنانش تاکید کرد: از 
دولت انتظار می رود با جدیت نظارت بر اجرایی شدن این سامانه 
را دنبال کند و در مقابل کارشکنی برخی که ذی نفع انحصار قبلی 
است؛ بایستند. کمیسیون عمران مجلس از وزرات راه وشهرسازی 
و کمیته مســکن و معماری انتظار دارد به خوبی این ســامانه را 
اجرایی کند و ما نیز در کمیسیون، گزارش های دوره ای از عملکرد 
این سامانه با هدف بررسی روند پیشرفت و شناسایی کاستی های 
آن دریافــت خواهیم کــرد. در نهایت دولــت و مجلس همزمان 
 باید هرچه بیشــتر در مســیر رضایت مردم در حوزه ساماندهی 

بازار مسکن گام بردارند.

یک کارشناس حوزه آرد و نان با تاکید بر اینکه نان آزاد 
همیشه گام به گام و متناسب با کیفیتی که ارائه می دهد 

افزایش قیمت داشته دیگر افزایشی نخواهد داشت.
به گزارش ایسنا، اجرای طرح هوشمندسازی یارانه آرد و 
نان یکی از اقدامات مهم دولت سیزدهم برای جلوگیری 
از انحراف آرد و نان یارانه ای و رســیدن یارانه دولت به 
جامعه هدف بود. پیش از اجرای این طرح شکاف قیمتی 
آرد دولتی و آزاد زمینه ساز قاچاق آرد دولتی شده و در 
آستانه تبدیل شدن به یک معضل اقتصادی برای کشور 
بود اما در دولت ســیزدهم این چالش به میزان زیادی 

مرتفع شده است.
با اجرای طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان، در فاز اول 
کارت خوان های هوشمند در نانوایی های سراسر کشور 
نصب شــد و در فاز دوم، تخصیص سهمیه آرد یارانه ای 
به نانوایان، مبتنی بر عملکــرد دوره قبل آن ها به علاوه 

درصدی بیشتر صورت گرفت.
با اجرایی شــدن طرح هوشمندســازی طی سال های 
۱۴۰۱ و ۱۴۰۲، ۱.۵ میلیون تــن آرد یارانه ای معادل 
۲۷ هزار میلیارد تومان صرفه جویی شده است. این ۱.۵ 
میلیون تن آرد معادل نیاز ۲۰ میلیون نفر در مدت یک 
سال است و کاهش هزینه ای که در دو سال گذشته به 
واسطه طرح هوشمندسازی در حوزه عرضه نان صورت 
گرفت ۳ میلیون تن معادل ۵۴ هزار میلیارد تومان بوده 
و تمامی ایــن صرفه جویی ها بدون هیچ گونه شــوک 
قیمتی اتفاق افتاد و این در حالیست که قیمت نان طی 
روزهای گذشته ۴۰ تا ۶۶ درصد افزایش داشته  و در این 

مطلب به تاثیرات افزایش قیمت پرداخته شــده است. 
کریم سبزیان- اولین تولیدکننده آرد کامل در کشور و 
کارشناس حوزه آرد و نان- در گفت وگو با ایسنا، درباره 
تاثیر هدفمندســازی یارانه آرد نان در کنترل قیمت و 
کیفیت نان اظهار کرد: این طرح در ابتدای ماجرا خیلی 
خوب بود و نانوایی ها را کنترل کرد، اما متاسفانه مسیر 
دور زدن این دستگاه ها را نانوایان کشف کردند و دیگر 
آن کنترل گری روزهای اول را ندارد. اگر برای هر خانوار 
حجم نان در نظر می گرفتند و با یــک کارت همچون 
کارت یارانه برای خانوار این یارانه در نظر گرفته می شد 
می توانست کنترل کننده باشد. تا زمانی که قیمت آرد 
کیلویی ۱۰۰۰ تومان و قیمت نان دانه ای ۵۰۰۰ تومان و 
قیمت ضایعات نان به طور مثال ۱۷ هزار تومان باشد، این 
دستگاه های هوشمند نمی توانند مسئله نان و ضایعات 

را کنترل کنند.  
وی با تاکید بر اینکه قیمت می توانــد کیفیت و میزان 
ضایعات نان را کنترل کند، ادامه داد: از طرفی نیز با در 
نظر گرفتن یارانه نان برای خانوار دیگر اختیار هزینه کرد 
آن با خود خانواده اســت. به  طور مثال اگر خانواده ۵۰ 
نان نیاز دارد؛   به طور مثال یارانه ۷۵ عدد نان محاسبه و 
پرداخت شود که در این صورت دیگر قابل کنترل است. 
دولت سهمیه را به چند مدل پرداخت می کند. از طرفی 
این یارانه را به محله ها می برد که ما این سهم را می بریم. 
بعد اگر به طور مثال فردی در پادگان مشــغول به کار 
باشد دوباره علاوه بر سهم او در محله، به عنوان کارمند 
پادگان سهمی برای او در نظر می گیرد که در این صورت 

یا آرد پادگان هدر می رود و یا آرد محله ها از بین می رود. 
ســرانه ای که در برخی اســتان ها ۱۱ کیلو و در برخی 
استان ها ۷ کیلو در ماه است درست نیست. عدد واقعی 

باید خیلی پایین تر باشد.
این کارشناس حوزه آرد و نان افزود: پیش از اجرای این 
طرح محاسباتی داشتیم که در آن زمان کشور ما با ۱۲ 
میلیون تن گندم اداره می شــد ولی مصرف واقعی باید 
۶ تا ۶.۵ میلیون تن باشــد. با طرح هدفمندسازی ۱.۵ 
میلیون تن کاهش یافت درحالی که اگر اعداد و ارقام و 
این طرح درست بود، نانوا نمی توانست این طرح را دور 
بزند و قابل کنترل بود. چرا دولت باید گندم ۲۰ هزار و 
۵۰۰ تومانی را خریداری کند و برای آن یارانه پرداخت 
کند اما چنین اتفاقاتی رخ دهد؟ این ها تماما به قوانین 

غلط مربوط است.
وی درباره افزایش قیمت نان اظهــار کرد: هر چند این 
افزایش قیمت نان مناسب بود اما این میزان افزایش کم 
بود چراکه اجاره مغازه های نانوایی بسیار بالا است. نانوا از 
سامانه هر کیسه نان را ۴۸ هزار تومان خریداری می کند، 
حال برای اینکه این آرد به دســت او برسد باید حتی تا 
نصف مبلغ خرید، هزینه کرایه بپردازد. در چنین شرایط 
تنها کاری که می تواند برای جبران ضرر و زیان خود کند 
یا آرد فروشی می کند یا وزن چانه نان را کاهش می دهد. 
نانوایی یک کارگاه تولیدی است. مسئولان فکر می کنند 
نانوا در کل آفریده شده که خدمت نیم بها به جامعه ارائه 
دهد اما نانوایی نیز یکی از اصناف ما است و یکی از کسبه 

بازار است که باید منافع خود را داشته باشد.

الزام تهیه پیش نیاز برای همه پروژه های اجرایی شهرها

در پی افزایش قیمت نان؛ تکلیف نان آزاد چیست؟سامانه خودنویس بازار اجاره بها را ساماندهی کرد
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مقام مســئول راهداری گفــت: از طریق تامین 
زیرساخت های پایانه های مرزی میزان ترانزیت 
کالا را از ۹ میلیون تن به ۱۸ میلیون تن تا پایان 

سال خواهیم رساند.
هدایتــی  مدیرکل  امــور بین الملل ســازمان 
راهــداری در گفت وگــو بــا خبرنگار باشــگاه 
خبرنگاران جوان با بیان اینکه تا پایان سال میزان 
ترانزیت کالا در بخش جاده ای را افزایش خواهیم 
داد گفت: میزان ترانزیت کالا در حال حاضر به ۹ 
میلیون تن رسیده و در تلاش هستیم که میزان 
آن را به دوبرابر کنیم و به ۱۸ میلیون تن برسانیم. 
وی ادامه داد: در تلاش هستیم که  ترانزیت کالا 
را افزایش دهیم بنابراین در همین راستا تمامی 
زیربناهای پایانه های مرزی را باید توسعه دهیم. 

هدایتی توضیح داد: باید از تمامی ظرفیت های 
موجود در این حوزه اســتفاده کنیــم  و بتوانیم 
پایانه های مرزی در کشــور را ارتقا بخشیم و در 
این زمینه ســاماندهی پایانه های مرزی بسیار 

حائز اهمیت است.
مدیرکل بیــن المللی ســازمان راهداری گفت: 
باتوجه به اهمیــت راهبردی جهــش ترانزیت 
در توســعه اقتصادی و امنیتی کشور، برگزاری 
نشســت های بین المللی گامی مؤثر در تحقق 
اهداف برنامه هفتم و دستیابی به رشد پایدار در 
این حوزه است .وی اظهار کرد: طبق برنامه هفتم 
باید بتوانیم میزان ترانزیت کالا را به ۴۰ میلیون 
تن برسانیم که لازمه آن تکمیل زیرساخت ها و 

توسعه پایانه های مرزی در کشور است.

مدیرعامل شــرکت توانیــر گفــت: باتوجه به 
پیش بینی برودت هــوا در زمســتان ضرورت 
دارد که مردم و مشــترکان در مصرف برق و گاز 
صرفه جویی کنند تا امکان ذخیره سازی در فصل 

سرد سال برای تامین برق فراهم شود.
مصطفی رجبی مشهدی درباره وضعیت ذخیره 
و تامین ســوخت زمســتانی نیروگاه ها اظهار 
داشت: شــرکت پالایش و پخش فرآورده های 
نفتــی و گاز به صــورت عادی در حــال تامین 
ســوخت نیروگاه های کشور هســتند، قطعا با 
وزارت نفت همکاری خوبی داریم مذاکراتی هم 
در حوزه تامین سوخت داشــته ایم. وی افزود: 
در حــال حاضر، بیــش از ۷۵ درصد ســوخت 
 نیروگاه ها توســط گاز و مابقی از سوخت مایع 

تامین می شود.
مدیرعامل شــرکت توانیر با بیــان اینکه اکنون 
مخازن ذخیره تقریبا وضعیت مناســبی دارند، 
تاکید کرد: در عین حــال باتوجه به پیش بینی 
برودت هوا در زمستان ضرورت دارد که مردم و 

مشترکان در مصرف برق و گاز صرفه جویی کنند 
تا امکان ذخیره ســازی در فصل سرد سال برای 

تامین برق فراهم شود.
وی از مردم خواســت که در این شــرایط که با 
ناترازی برق و گاز مواجهیم؛ همــکاری لازم را 
با صنعت برق داشــته باشــند. رجبی مشهدی 
خاطرنشــان کرد: در ایــن دوره الگوی مصرف 
برق برای مناطق غیرگرمسیر از ۳۰۰ کیلووات 
ســاعت در تابســتان به ۲۰۰ کیلووات ساعت 
کاهش پیدا کرده است، بنابراین رقم تعرفه برق 
کسانی که مصرف بیش از ۲۰۰ کیلووات ساعت 
داشته باشــند به صورت پلکان افزایشی؛ اضافه 

خواهد شد.
وی تاکید کــرد: مشــترکانی کــه در مناطق 
غیرگرمســیر از هیترهای برقی استفاده کنند 
قطعا به صورت نامتعارف منجر به این می شود که 
مصرف برق شان از الگو تجاوز کند، در این صورت 
تقاضا داریم که مردم مصرف را کاهش دهند تا 

قبض های سنگین دریافت نکنند.

عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران گفت: با تدابیری که 
اتخاذ شده از عمق اثرگذاری اتفاقات سیاسی بر بازارهای 
مالی کاسته شد، به طوری که هم اکنون خبری از رشد 
نرخ ارز یا سقوط سنگین شــاخص کل بورس نیست. 
آرمان خالقی عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 
در گفت وگو با مهر با اشــاره به اینکه در یک سال اخیر 
اتفاقات سیاسی و امنیتی متعددی در ایران و خاورمیانه 
رخ داد که شامل عملیات وعده صادق، شهادت رئیس 
جمهور، ترور اســماعیل هنیه، جنگ غزه و در نهایت 
حمله اسرائیل به لبنان و شهادت سید حسن نصرالله 
و عملیات مقتدرانه »وعده صادق ۲« می شود، گفت: با 
گذشت زمان و تدابیری که اتخاذ شده از عمق اثرگذاری 
این اتفاقات بر بازارهای مالی کاســته شد به طوری که 
هم اکنون خبری از رشد شدید نرخ ارز یا سقوط سنگین 
شاخص کل بورس نیست. لذا پیش بینی می کنم هیجان 
حدود هزار تومانی دلار در اثر حمله ایران به اسرائیل طی 

ساعات آینده و مانند دفعات قبل فروکش کند.
وی افزود: در گذشته با هر اتفاق و شوک سیاسی نرخ 
ارز برای بلند مدت دچار نوسان می شد؛ اما هم اکنون 
دیگر شاهد افزایش شدید قیمت دلار بعد از تنش های 
سیاسی نیستیم و نرخ ارز روند قبل از شوک یا التهاب 
را دنبال می کند مگر اینکه اتفاق رخ داده بر متغیرهای 
اقتصادی اثر بگذارد. خالقی تصریح کرد: همچنین 
مردم زمانی به تنش و شــوک های سیاسی واکنش 
نشــان می دهند که انتظار اتفاقی بــزرگ در عرصه 

اقتصاد و سیاست را داشته باشند اما در اتفاقات اخیر 
متوجه شدند که مسائل هیجانی و زودگذر است. عضو 
هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه 
بانک مرکزی اقدامات متنوعــی برای حفظ آرامش 
بازار ارز انجام داده است، تاکید کرد: رفتار این بانک 
مانند دوره های قبل نبــوده و این تفاوت قابل حس 
است به طوری که در دو سال اخیر ما شاهد مداخله 
غیرمنطقی و ارز پاشی از سمت بانک مرکزی نبوده ایم 
و اگر مداخله ای رخ داده به صورت هوشمندانه صورت 
گرفته است. خالقی همچنین در پایان با اشاره به اینکه 
نیاز واقعی متقاضیان در مرکــز مبادله ایران تأمین 
می شود، گفت: بانک مرکزی در مدیریت کل های پولی 
و پیش بینی پذیری اقتصاد اقدامات متنوعی انجام داده 
که شامل کنترل ترازنامه بانک ها و اجرای سیاست 
تثبیت می شود. بانک مرکزی با این اقدامات توانست 
توفیقاتی مانند کاهش نرخ رشد نقدینگی، پایه پولی 
و تورم را به دست آورد که طبق آخرین آمار نقدینگی 
بــه ۲۶.۸ درصد در خرداد ماه رســیده و تورم نیز به 
۳۴.۲ درصد در شهریور ماه رسیده است. وی در پایان 
گفت: با توجه به بهبود متغیرهای پولی، سیاست های 
ارزی بانک مرکزی و دســت پرُ این نهــاد از افزایش 
درآمدهای ناشــی از فروش نفت، همچنان می توان 
پیش بینی کرد که جهش نرخ ارز نخواهیم داشت و 
 نوسانات این روزها نیز همانند اتفاقات قبلی زودگذر 

و موقت خواهد بود.

دبیر انجمــن صنایع لوازم 
خانگــی گفــت: افزایش 
کیفیت در صنعــت لوازم 
خانگــی از افزایش کمیت 
جدا نیست. عباس هاشمی 
در خصوص وضعیت صنعت لوازم خانگی کشــور 
گفت: براساس آمار تولیدات، امسال به طور متوسط 
تولید حدود ۲۰ میلیون قطعه لوازم خانگی پیش 
بینی شده بود، که تاکنون طبق زمان بندی انجام 
شده و امیدواریم تا پایان سال محقق شود. همچنین 
برای سال آینده ۲۵ میلیون قطعه پیش بینی شده 

است.
وی ادامه داد: در حوزه صادرات نیز طبق آمار وزارت 

صمت ارزش صادرات لوازم خانگی و قطعات وابسته، 
پارســال حدود ۴۲۰ میلیون دلار بــوده و ۴ ماهه 
امسال نیز بر اساس آمار گمرک حدود ۱۸۰ میلیون 
دلار بود، که عمده کالا های صادراتی ما کولر آبی، 

ماشین لباسشویی دوقلو و وسایل گاز سوز است.
هاشمی با اشــاره به مقاصد صادراتی لوازم خانگی 
بیان کرد: عــراق، افغانســتان، ســوریه، لبنان و 
کشور های CIS از عمده کشــور هایی هستند که 
محصولات ما به آنها صادر می شود و در این صنعت 
به خصوص در وسایل گازســوز به علت همکاری 
شرکت های دانش بنیان پتانسیل بالایی در قطعه 
ســازی داریم؛ به طوری که عمده قطعه ســازی 

صادرات ما به ترکیه انجام می شود.
دبیر انجمــن صنایع لوازم خانگی افــزود: افزایش 
کیفیت در صنعت لــوازم خانگی از افزایش کمیت 

جدا نیست، و برای اینکه به لحاظ کیفی و صادرات 
به توسعه صنعتی برسیم باید به لحاظ کمی افزایش 
تولید داشته باشیم. در حال حاضر این اتفاق افتاده 
و واحد های بزرگ صنعتی از طریق مراکز نوآوری 
شان به توســعه پایدار رســیدند. وی تصریح کرد: 
فعالان لوازم خانگی معتقدند پتانســیل صادرات 
این محصول یک میلیارد دلار در سال است و برای 
اینکه به این میزان دست پیدا کنیم بخش خصوصی 
باید به کیفیت، ارتباط با شرکت های دانش بنیان و 

توسعه خدمات پس از فروش توجه بیشتری کند.
هاشمی با اشــاره به موانع صادرات عنوان کرد: در 
حال حاضر ما در تامین مواد اولیه با مشکلاتی مواجه 
هستیم، اما برای اینکه اقتصاد پایدار داشته باشیم 
باید مواد اولیه تامین کنیم و از اســتمرار صادرات 
اطمینان داشته باشیم، که البته هنوز در ساز و کار 

تولید کالا به میزان مورد قبول نرسیدیم. وی ادامه 
داد: در گذشــته صادرات لوازم خانگی ۴۵ میلیون 
دلار بود و مــا از ۸ میلیون قطعه بــه ۲۰ میلیون 
قطعه با استاندارد های جهانی رسیدیم، اما باید به 
ســمت پویایی حرکت کنیم. دولت و مجلس باید 
مدل اقتصادی کشور را مشخص کنند تا به اقتصاد 
صادرات محور برسیم. ما باید بازار های هدف را تنوع 
ببخشیم و با برخی کشور ها پیمان های ترجیحی و 

آزاد منعقد کنیم.
دبیر انجمــن صنایع لــوازم خانگــی در پایان در 
خصوص تاثیر اوراسیا بر صادرات لوازم خانگی هم 
گفت: اجلاس ســران اتحادیه اوراسیا با عضویت ۵ 
کشور فرصت خوبی برای صادرات ماست، به طوری 
که با تصویب مجالس کشورها، نزدیک به ۸۷ درصد 
صادرات کالا های ایرانی به این کشــور ها با تعرفه 

صفر خواهد بود.
در همین زمینــه چندی پیش دبیــرکل انجمن 
تولیدکنندگان لــوازم خانگی گفت: صادرات لوازم 
خانگی در ســال گذشــته، قریب به ۴۰۰ میلیون 
دلار رقم خورد که نشــانگر افزایش نسبی کیفیت 
تولیدات در قطعات و انواع محصولات نهایی لوازم 

خانگی است
فاضلی نیا دبیرکل انجمــن تولیدکنندگان لوازم 
خانگی با اشاره به آمارهای وزارت صمت صادرات 
لوازم خانگی گفت: صادرات لوازم خانگی در ســال 
گذشته، قریب به ۴۰۰ میلیون دلار رقم خورد که 
نشانگر افزایش نسبی کیفیت  تولیدات در قطعات 
و انواع محصــولات نهایی لوازم خانگی اســت که 
قابلیت رقابت در بازارهای جهانی داشــته اســت. 
دبیرکل انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی ایران 
اضافه کرد: که این آمارها در مقایسه با سال گذشته 
با شیب ملایم  نشانگر رشــد تولید صادراتی است. 
قیمت لوازم خانگی ایرانــی ارزان تر لوازم خانگی 

خارجی است
او با اشاره به اینکه لوازم خانگی ایران نسبت به لوازم 
خارجی ارزان قیمت تر است، گفت: با وجود هزینه 
های سربار ناشــی از تصمیمات داخلی و متاثر از 
تحریم های ظالمانه قیمت کالای ایرانی  پایین تر 
از محصولات مشابه و هم رده خود در سایر کشورها 
است. فاضلی نیا بیان کرد: این صنعت نیازمند بسته 
های حمایتی در حوزه  صادرات است تا بتواند  در 
بخش های کمیت و کیفیــت تولید و نیز در بخش 

ارزآوری، عملکرد مثبت تری داشته باشد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

ارتباط با شرکت های دانش بنیان افزایش می یابد

رونق صادرات لوازم خانگی 
افزایش دوبرابری ترانزیت کالا تا پایان سال

مردم در مصرف گاز صرفه جویی کنند

افزایش قیمت دلار مانند دفعات قبل موقتی است
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فناوری و 
اطلاعات

»مسیر نخبگی«، برنامه  حمایتی برای کل زندگی نخبگان است
رئیس بنیاد ملی نخبگان گفت: برای نخبگان یک مسیر نخبگی را تعریف کردیم که از 

استعدادیابی آغاز می شود و برای کل دوره زندگی آنان طرح و برنامه هایی داریم.
به گزارش ایرنا، حسین افشین با اشاره به دومین روز از چهاردهمین همایش بنیاد ملی 
نخبگان افزود: امروز در دیدار نخبــگان با مقام معظم رهبری، مطابق روال ســال های 
قبل نخبگان علمی، استعدادهای برتر، برگزیدگان کنکورهای سراسری و المپیادهای 
دانش آموزی و دانشجویی و برخی از اساتید دانشگاه به حسینیه امام خمینی )ره( آمدند تا 

با مقام معظم رهبری دیدار داشته باشند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در مورد اقدامات بنیاد ملی نخبگان 
برای حمایت از آنان گفت: ما برای نخبگان یک مسیر نخبگی تعریف کردیم که این مسیر 
از استعدادیابی آغاز می شود و کل دوره زندگی یک نخبه را دربرمی گیرد تا بتوانیم برای هر 
کدام از این مراحل که در بنیاد ملی نخبگان تدوین شده دو کار را انجام بدیم؛ اول شناسایی 
این نخبگان و دوم پشتیبانی و حمایت و در قسمت دوم این پشتیبانی علمی را به اقتدار 
علمی در کشور تبدیل کنیم. چهاردهمین همایش ملی نخبگان در محل سالن اجلاس 
سران با حضور مسعود پزشکیان، رئیس جمهور و با شعار »نخبگان، حکمرانی دانش بنیان« 
آغاز به کار کرد و منتخبان نخبگان در این اجلاس با ارائه چالش ها به بیان راهکارهایی در 

حوزه های دانش بنیان و فناوری پرداختند.
برای حضور در چهاردهمین همایش ملی نخبگان بیش از چهار هزار درخواست به دبیرخانه 
این بنیاد ارسال شده بود که از این تعداد ۶۰۰ نفر شامل ۴۰۰ نخبه آقا و ۲۰۰ نخبه خانم از 

سراسر کشور که دارای نوآوری و ایده های جدید و غیرتکراری بودند، دعوت شدند.
افزون بر این، در چهاردهمین همایش ملی نخبگان پنج تا هفت استعداد برتر دانش آموزی، 
دانشجویی و اساتید پس از سخنان رئیس بنیاد ملی نخبگان مطالب و تقاضاهای خود را در 
حضور رهبر معظم انقلاب و رئیس جمهور مطرح خواهند کرد. همچنین در این همایش 
گزارش مفصلی از شــرایط نخبگان و دغدغه های این جامعه منعکس می شود. پس از 
صحبت های نخبگان، بیانات مقام معظم رهبری و یا رئیس جمهور طرح می شود که چراغ 

راهی برای ما و دستگاه های مرتبط با جامعه نخبگانی خواهد بود.
این همایش با هدف ارائه بستری برای تبادل نظر نخبگان، بررسی چالش ها و فرصت های 
پیش روی آنها و تقویت نقش نخبگان در حکمرانی و سیاســت گذاری کشــور در حال 
برگزاری است و از دیگر اهداف این همایش می توان به تجلیل از نخبگان برتر و فراهم کردن 

فرصت هایی برای شبکه سازی میان نخبگان و مسئولان اجرایی کشور اشاره کرد.
نخستین همایش ملی نخبگان جوان در شهریور سال ۸۶ آغاز به کار کرد و طی آن صادق 
واعظ زاده معاون وقت علم و فناوری تاکید کرد که پشتیبانی های بنیاد باید گزیده، کم شمار، 
مؤثر و کارآمد باشد؛ اما در نظر گرفتن جامعیت این حمایت ها مورد توجه کامل است، از 
حمایت های معنوی و فرهنگی تا حمایت های علمی، آموزشی، پژوهشی و حمایت های 

مادی و معیشتی مد نظر است.

پروژه های موفق مهندسی ایران در جهان
جمهوری قزاقستان به عنوان بزرگ ترین کشور محصور در خشکی دنیا، دارای ظرفیت های 
معدنی و زراعی فراوانی است که مهندسان ایرانی می توانند در مسیر توسعه ی این کشور، 
به آن ها بپردازند. البته بخشی از اولین تونل قزاقستان توسط متخصصان جمهوری اسلامی 
ایران ساخته شــده و پروژه های متعددی در حوزه شهرسازی طی صدور خدمات فنی و 
مهندسی ایرانی اجرایی شده است، با این حال ظرفیت هایی مانند کشت فراسرزمینی برای 
شرکت های ایرانی در این کشور فراهم است. به گزارش ایسنا، جمهوری قزاقستان چهارمین 
جمهوری در بین جمهوری های مستقل مشترک المنافع از لحاظ فراوانی جمعیت است. 
قزاقستان بزرگ ترین کشور محصور در خشکی در دنیاست و تراکم جمعیتی کمی دارد. 
حدود ۷۰ درصد از مردم این کشور مسلمان هستند. این جمهوری ملیت های گوناگونی را در 
خود جای داده است. بر اساس آخرین سرشماری، جمعیت قزاقستان ۱۹ میلیون نفر است.

قزاقستان همچنین با وسعت ۲.۷۱۷.۳۰۰ کیلومترمربع به عنوان هشتمین کشور جهان و 
دومین جمهوری از جمهوری های شوروی سابق به حساب می آید. پایتخت آن  "آلماتی" 
است که بزرگ ترین و پرجمعیت ترین شهر قزاقستان محسوب می شود، ولی چند سالی 
است که پایتخت آن به شهر "آستانه" انتقال یافته که در شمال کشور و در مناطق عمدتا 
روس نشین قرار دارد. با این حال پایتخت فرهنگی قزاقستان همچنان شهر آلماتی است. 
شهر آستانه به عنوان پایتخت و شهرهای آلماتی، کاراگاندا، چیمکنت، سمی پالاتنیسک، 

ترکستان و بندر آکتائو از مهمترین شهرهای این جمهوری هستند.

قزاقستان دارای اقتصاد زراعی و منابع معدنی غنی
کشور قزاقستان متشکل است از تپه های کم ارتفاع وســیعی در وسط آسیای میانه در 
غرب جلگه های مجاور دریای خزر، که کمتر از ســطح دریا ارتفاع دارد. ارتفاعات شامل 
رشته تپه هایی در شمال و سلسله کوهستانی شامل تین شان در جنوب و شرق است. قله 
خان تنگری با ۶.۳۹۸ متر ارتفاع بلندترین نقطه ی این کشور است. کشور قزاقستان چندین 
دریاچه  نمک دارد، از جمله دریاچه  آرال که به دلیل استفاده  بیش از اندازه از آب رودهای 
منتهی به آن، در حال کوچک شدن است. بیابان ها شامل صحرای قیزیل قوم در شمال 
کشور، قره قوم در مرکز و بارسوکی در شمال است. رود مهم این کشور سیر دریا نام دارد که 

۳.۰۱۹ کیلومتر طول دارد.
اقتصاد این کشور تا حد زیادی به بخش کشاورزی متّکی است. قزاقستان بیشترین تولید 
ناخالص داخلی و درآمد سرانه را در میان جمهوری های تازه استقلال یافته دارد و نیز از 
اعضای مهم »سازمان همکاری شانگهای« است. این کشور از لحاظ منابع زیرزمینی هم 
بسیار غنی است، از سال ۱۹۹۳ تاکنون بیش از ۴۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی 
در این بخش انجام شده است. همچنین تخمین زده می شود که قزاقستان صاحب دومین 
منابع بزرگ در اورانیوم، کروم، روی و سرب و سومین در منگنز، چهارمین در مس و در مورد 
زغال سنگ، آهن و طلا نیز در بین ۱۰ کشور اول دنیا قرار می گیرد و همچنین یازدهمین 

منابع بزرگ هم در نفت و هم در گاز طبیعی را در اختیار دارد.

ساخت اولین تونل قزاقستان توسط متخصصان ایرانی
بخشی از نخستین تونل قزاقستان در گردنه »شــاک پاک بابا« در ۶۰۰ کیلومتری شهر 
»آلماتی« توسط مهندسان ایرانی ساخته شده است، شرکت ایرانی »دنا رهساز« که از سال 
۲۰۰۱ تاکنون بیش از ۱۰ پروژه راهسازی را به اتمام رسانده است، اولین تونل قزاقستان را 
احداث می کند. در این رابطه »محمد ابوطالبی« مدیرعامل شرکت »دنا رهساز« و مشاور 
سابق وزیر حمل ونقل و ارتباطات قزاقستان اعلام کرد: »این تونل ۱۵۰۰ متری با عرض 
۵.۱۳ متر و ارتفاع بیش از ۹ متر، ارمغانی دیگر از متخصصان ایرانی در جهت صدور خدمات 
فنی و مهندسی در قزاقستان است. بخشی از پروژه ی یادشده که قسمت مهمّی از بزرگراه 
بین المللی »چین غربی - اروپای غربی« است، به طول ۴۰ کیلومتر در مسیر شهرهای 
»تاراز« و »چیمکنت« در جنوب قزاقستان و به ارزش ۱۰۰ میلیون دلار توسط این شرکت 
ایرانی اجرایی شــده اســت.« وی افزود: »طرح احداث تونل به دلیل نداشتن سابقه در 
قزاقستان، توسط مهندسان ایرانی ارائه شد که مورد استقبال مقامات قزاقستان قرار گرفت. 

این پروژه با ۱۷۰ متخصص از ایران و ۷۰۰ نیروی مجرب از قزاقستان اجرا شد.«
»مجتبی دمیرچی لو« ســفیر سابق جمهوری اسلامی ایران در قزاقســتان در بازدید از 
پروژه ی تونل و در دیدار با مهندسان ایرانی، اظهار داشت: »صدور خدمات فنی و مهندسی 
در قزاقستان به خصوص در زمینه ی راهسازی، نشان از توان بالای مهندسان ایرانی دارد 
که امیدواریم در دیگر بخش های فنی و مهندسی نیز، شرکت های مجرب ایرانی وارد این 

عرصه رقابت شوند.«
شرکت ایرانی »دنا رهساز« در قزاقستان اتوبان »آستانه« - »شوچنسک« و جاده های »آلماتی« 
- »بیشکک«، »قاراقاندا« - »آستانه«، »چیمکنت« - »ترکستان« و »آکتائو« - »قزل آرده« را 
احداث کرده است. این شرکت همچنین در ایران پنج دوره صادرکننده ی نمونه شناخته شده و 

»نشان راهساز نمونه« را از رئیس جمهور قزاقستان دریافت کرده است.

اخبار

دستیار ویژه رئیس بنیاد ملی 
نخبگان در امور مســتعدان و 
آینده سازان گفت:ایران نسبت 
به ســایر کشــورهاوضعیت 
حادی درمهاجــرت نخبگان 
ندارد و به نسبت جامعه نخبگانی بخش زیادی از آنها در 

کشور می مانند.
رسول محمدقلی در گفتگو با مهر، با اشاره به راه اندازی 
رصدخانه مهاجرت نخبگان توســط بنیاد گفت: مطابق 
مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی مرجع اصلی رصد 
وضعیت نخبگان، بنیاد ملی نخبگان اســت. رصد، ابزار 
بنیاد اســت و اگر بنیاد رصد نداشته باشــد و نداند چه 
کسی داخل کشور و یا خارج اســت و چه کسانی قصد 
مهاجرت دارند یا چه کســانی قصد بازگشت به کشور 
دارنــد، نمی تواند در نظــام تصمیم گیــری، طراحی، 
 برنامه ریزی و ایجــاد راهبردها و اســتراتژی ها موفق 

عمل کند.
دستیار ویژه رئیس بنیاد ملی نخبگان در امور مستعدان 
و آینده سازان تاکید کرد: مادامی که این رصد را نداشته 
باشیم و بخواهیم به اطلاعات منتشر شده بیرونی متکی 
باشــیم، نمی توان تصمیم گیری درستی داشت چرا که 
بعضاً اطلاعاتی که توسط برخی مراکز منتشر می شود، 
متقن و صحیح نیست. به طور مثال سال گذشته اعلام 
شد بسیاری از نخبگان حوزه پزشکی در حال مهاجرت 
از کشور هستند، آیا این آمار می تواند مبنای تصمیم ما 
باشد؟ قطعاً خیر و کسی آن را نخواهد پذیرفت. به همین 

جهت براساس مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی، 
بنیاد در یکسال گذشته تیمی را برای این کار مستقر کرد 
و از تمام بانک های اطلاعاتی که می تواند به این موضوع 

کمک کند، بهره مند شد.
محمدقلی خاطرنشــان کرد: برخی مؤسسات بیرونی 
ممکن است اطلاعاتی از مهاجرت نخبگان از ایران منتشر 
کند اما دسترسی به خیلی از داده های مهم را ندارد. به 
طور مثال اطلاعات مربوط به ترجمه مدرک در سازمان 
امور دانشجویان ثبت می شود و همه به این اطلاعات به 
دلیل محرمانگی دسترسی ندارند و یا وزارت امور خارجه 

آمار ورود و خروج افراد را در اختیار دارد.
وی در توضیح بیشتر افزود: در گذشته اعلام شد مهاجرت 
یک گروه از جامعه نخبگان افزایش یافته و مبنای آنها نیز 
فقط ترجمه مدرک بوده اما آیا صرفاً ترجمه مدرک نشان 
دهنده افزایش مهاجرت است؟ خیر. چرا برخی ها برای 
فرصت مطالعاتی ۳ یا ۶ ماهه و یا موقعیت شغلی )موقت( 
و… درخواست ترجمه مدرک می دهند؛ یا اصلًا ممکن 
اســت برخی افراد هم در ایران و هم در یک کشور دیگر 

مشغول به کار هستند.
دستیار ویژه رئیس بنیاد ملی نخبگان در امور مستعدان 
و آینده ســازان ادامه داد: با توجه به گستره فضای بستر 
الکترونیک و تبادلاتی که در این بستر است، اساتیدی در 
حال حاضر داریم که در یک کشور اروپایی تحصیل کرده 
و همین الان استاد راه دور آن کشور محسوب می شود و 
در واقع جزو اساتید پژوهشی مؤثر و جزو صاحب کرسی 

آن دانشگاه یا پژوهشگاه است.
وی ضمن تاکید بر اینکه وضعیت ایران نسبت به کلان 
کشــورها وضعیت حادی در مهاجرت نخبگان نیست، 
گفت: به نسبت جمعیت جامعه نخبگانی بخش زیادی 

از نخبــگان ما در ایــران ماندگاری دارنــد. مثلًا فرض 
کنید عمده نخبگانی که بر روی آنها تمرکز بیشــتری 
می شود مثل رتبه های برتر کنکور و المپیادی ها بخش 
زیادی از اینها در کشــور می مانند و یا برخی می روند و 
به ایران بازمی گردند. درست است که ما دوست داریم 
نخبگان ما در کشور بمانند اما برخی ها شاید صلاح باشد 
 چند سالی در کشــور دیگری کار مطالعاتی انجام دهند 

و بازگردند.
محمدقلی افزود: بنیاد ملی نخبگان باید فضای تعاملی با 
نخبگان ایجاد کند ولو اینکه انتخاب فرد نخبه مهاجرت 
دائمی باشد و ما نباید این افراد را از دست رفته بدانیم. بر 
فرض فردی انتخاب کرده به یک کشور اروپایی مهاجرت 
کند و مقیم آن کشور شود، بنیاد باید به این موضوع به 
عنوان یک فرصت نگاه کند و تبادلات و تعاملات علمی را 

با این افراد حفظ کند. ما مهاجرت نخبگان را نباید تهدید 
تلقی نکنیم.

وی ادامه داد: عمده این عزیزان وقتی در پیمایش بنیاد 
شــرکت کردند، نتایج نشــان داد حس وطن دوستی و 
خدمت به وطن عمده کسانی که از ایران رفتند و مهاجر 
و مقیم شــدند، بسیار زیاد اســت و درصد بالایی از آنها 
علاقه مند به تبادل و تعامل علمــی جدی با ایران برای 
رشد و پیشرفت کشور هستیم. با این نگاه فرض کند یک 
تعدادی مقیم شدند دیگر تهدید نیست این یک فرصت 
است بالاخره یک نماینده در بهترین دانشگاه دنیا دارید.

این مقام مسئول بنیاد ملی نخبگان در پایان تاکید کرد 
که بنیاد در کنار شناسایی و رصد، باید زمینه لازم را برای 
تبادل و تعاملات علمی بــا نخبگانی که مهاجرت کرده 

اند، فراهم کند.

وضعیت شاخص مهاجرت نخبگان بحرانی نیست

راه اندازی  رصدخانه  مهاجرت  نخبگان
News kasbokar@gmail.com

رئیس پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی با بیان اینکه 
در ۴۰ سال گذشــته تولیدات بخش کشاورزی کشور 
بیش از ۴۰۰ درصد رشــد داشته اســت، گفت: تغییر 
اقلیم، الگوهای آب و هوایی و به دنبال آن الگوی تولید 
را در آینده تغییر خواهد داد و مــا اگر بخواهیم امنیت 
غذایی پایدار را داشته باشیم، باید از فناوری های نوین 

بهره ببریم.
به گزارش ایســنا، دکتر محســن مــردی در رویداد 
هوش مصنوعی در کشــاورزی ضمن تسلیت شهادت 
مظلومانه سید شهیدان مقاومت شــهید سید حسن 
نصرالله و سایر همرزمان ایشــان به ویژه سردار سرافراز 
شهید نیلفروشــان، گفت: پژوهشــگاه بیوتکنولوژی 
کشــاورزی یکی از ۲۱ مؤسســه و پژوهشگاه سازمان 
تحقیقات آموزش و ترویج کشــاورزی است که با دارا 
بــودن قریب بــه ۲۰۰۰ عضو هیات علمــی و ۸۰۰۰ 
محقق و پشــتیبان یکــی از مهمترین ســازمان های 

تحقیقاتی جهان به شــمار می رود. وی بــا بیان اینکه 
قدمت برخی مؤسســات این پژوهشگاه به بیش از یک 
قرن می رسد، اظهار کرد: در ۴۰ سال گذشته تولیدات 
بخش کشاورزی کشور بیش از ۴۰۰ درصد رشد داشته 
اســت که ۳۵۰ درصد این افزایش به واسطه زحمات 
بسیار زیاد همکاران ما در ســازمان تات و کشاورزان و 
معاونت های اجرایی در وزارت جهاد کشاورزی بوده است 
 که مهمترین دلیل آن رسوخ دانش و افزایش بهره وری 

بوده است.
مردی با اشــاره به چالش های امروز ایران و جهان در 
بخش کشاورزی، اظهار کرد: تغییر اقلیم، الگوهای آب 
و هوایی و به دنبال آن الگوی تولیــد را در آینده تغییر 
خواهد داد و ما اگر بخواهیم امنیت غذایی پایدار را داشته 
باشیم، ضروری اســت که الگوهای تولید را با شرایط 
جدید تطبیق دهیم تا بتوانیم غذای کافی ســالم قابل 

دسترس را برای کشور تامین کنیم.

رئیس پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی ادامه داد: آن 
چیزی که خیلی امروز نیازش احساس می شود، تحلیل 
و نظریه پردازی برای پدیده هایی است که در آینده اتفاق 
می افتد، برای انجام این کار ما نیازمند داده های دقیق و 

تحلیل دقیق داده ها و اطلاعات هستیم.
وی با تاکید بر اینکه ما با تحلیل گذشته می توانیم آینده 
را خلق کنیم، یادآور شــد: ما مجبور هستیم به زودی 
کشــاورزی دقیق را عملیاتی کنیم و ضروری است از 
فناوری های مختلف هوش مصنوعی برای تهیه داده های 
دقیق با اســتفاده از ماهواره ها و حسگرها و همچنین 
اســتفاده از الگوریتم های هوش مصنوعی برای تجزیه 
و تحلیل در همه مراحل از داشــت، کاشت، برداشت و 

زنجیره تامین ارزش استفاده کنیم.
مردی اضافــه کرد: مــا در پژوهشــگاه بیوتکنولوژی 
کشاورزی و سایر مؤسسات ســازمان تات توجه ویژه 
به این موضوع داریم، به گونه ای که در حال تاسیس دو 

پژوهشــکده هوش مصنوعی و کلان داده هستیم. وی 
افزود: برای ایجاد این دو پژوهشکده رویکرد متفاوتی را 
دنبال می کنیم و یک شعاری داریم و می گوییم به جای 
تمایل به گل زدن خیلی علاقه مندیم در شــادی پس 
از گل شرکت های خصوصی مشــارکت کنیم و بر این 
اساس در حال حاضر بیش از ۵۰ شرکت با پژوهشگاه 

همکاری می کنند.
رئیس پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی از راه اندازی 
مرکز نوآوری در آینده نزدیک خبر داد و افزود: در این 
مرکز ۴ شرکت مستقر می شوند و در این رویداد تلاش 
می کنیم با ۴۰ شــرکتی که در زمینه هوش مصنوعی 
فعال هستند و دارای تولید و ایده هستند، آشنا شویم 
و از ظرفیت های آنها برای ارتقاء بهــره وری در بخش 
کشاورزی اســتفاده کنیم و اگر لازم است در کشور در 
بخش های سیاستگذاری و یا اجرا تغییرات انجام شود، 

آنها را پیگیری کنیم.

محصولات الکترونیکی که امروزه پیشــرفتی روزافزون 
دارند، پس از گذراندن دوره عمر خود، غیرقابل استفاده 
شده و به اصطلاح به زباله الکترونیکی بدل می شوند؛ در 
واقع نوعی زباله بی صدا هســتند و آلودگی آنها از زمانی 

شروع می شود که به محل دفن زباله انداخته شوند.
به گزارش ایسنا، به دلیل پیشــرفت روز افزون فناوری 
بســیاری از محصولات الکترونیکی پس از گذشت چند 
سال از تولیدشان منسوخ می شــوند بنابراین زباله های 
الکترونیکی بیانگر محصولاتی است که دیگر مورد استفاده 

قرار نمی گیرند.
با وجود اینکه واژه زباله های الکترونیکی به مفهمومی کلی 
اشاره می کند اما تمامی وسایل خانه و کسب  و کار از جمله 
لوازم تلویزیون، کامپیوتر، لپ تاپ، تبلت، تلفن همراه یا 
یخچال و فریزر، ماشین های لباسشویی و اسباب بازی هایی 
که شامل قطعات الکترونیکی هستند و از طریق برق یا 
باتری تامین می شوند، پس از گذراندن عمر مفید خود، 

شامل می شود.
مفهومی که واژه زباله می رساند، مواردی مازاد بر استفاده 
دارنده آن است که به طور معمول استفاده دیگری از آنها 
نمی شــود، اما زباله های الکترونیکی با وجود مشکلات و 
خطراتی که به دلیل مواد ســازنده خود دارند، ماده های 
ارزشــمندی هســتند که در صورت مدیریت و بازیافت 
می توانند دومرتبه به چرخه استفاده بازگردند. کارشناسان 
براین باور هستند زباله های الکترونیکی بر خلاف زباله های 
پلاستیکی که در سواحل و سایر مناطق هستند، نوعی زباله 
بی صدا محسوب می شوند و آلودگی زمانی شروع می شود 

که آن به محل دفن زباله می اندازند.
پســماندهای الکترونیک شــامل باتری ها به خصوص 
باتری های قابل شــارژ، رایانه ها، گوشی های تلفن از رده 

خارج شــده، مانیتورها و تجهیزات رایانه ای، تلویزیون، 
ویدیو، ماکروویو و دیگر لوازم الکترونیک است که به دلیل 
وجود فلزات سنگین در این پسماندها و موادی از قبیل 
پلاستیک، سرب، آلومینیوم، طلا، نقره و فلزات سنگینی 
همچون جیوه، کادمیوم و آرســنیک بسیار خطر آفرین 

هستند.
همچنین وجود فلزات ســنگین در بین پســماندهای 
الکترونیک و الکتریکی موجب نگرانی است چراکه به علت 
گازهای متصاعد شده از پسماندهای دفن شده و نشت در 
آب های زیرزمینی، محیط زیست را آلوده و فضای زیادی را 
جهت دفن اشغال می کنند. از این رو بازیافت پسماندهای 
الکترونیک علاوه بر منافع زیست محیطی، منافع اقتصادی 

و اجتماعی زیادی به همراه خواهد داشت.
 تلفن های همراه بخش اساسی از زندگی انسان را تشکیل 
می دهند اما همزمان با توسعه دستگاه های الکترونیکی 
مدل های قدیمی تلفن همراه نیز به سرعت از رده خارج 
می شوند. در یک نظر سنجی که ســال گذشته توسط 
یک شرکت نرم افزار سوئیســی انجام شد، مشخص شد 
۶۲ درصد از پاسخ دهندگان هر سه تا چهارسال یک بار 
گوشی هوشــمند خود را تعویض می کنند و نکته قابل 

توجه این است.
در نظرسنجی انجام شــده توسط شــرکت نرم افزاری 
سوئیسی، مشخص شد که ۶۲ درصد از پاسخ دهندگان هر 
سه تا چهار سال یک بار گوشی هوشمند خود را تعویض 
می کنند. بخش قابل  توجهــی از مردم حتی بیش از این 
مدت تلفن خود را عوض می کنند به طوری که تقریباً ۲۰ 
درصد از پاسخ دهندگان گزارش کردند که هر سال تلفن 

خود را تعویض می کنند. بنابراین بسیاری از افراد که به طور 
مکرر تلفن های خود را تعویض می کنند منجر به هدر رفت 

ابزارهای الکترونیکی زیادی می شود.
در همین رابطه اخیرا معاونت بررسی های اقتصادی اتاق 
بازرگانی تهران در گزارشی با مروری بر وضعیت زباله های 
صنایع الکتریکی و الکترونیکی به افزایش تولید زباله های 

الکترونیکی و الکتریکی در جهان اشاره کرده است.
براساس گزارش گفته شده ایران بزرگترین بازار مصرف 
قطعات رایانه در منطقه است و در اســتان تهران نیز به 
دلیل جمعیت روز افزون، اســتقرار واحدهای خدماتی، 
تجاری، تولیدی و صنعتی و از همه مهم تر وزارتخانه ها، 
ادارات و ســازمان ها، میزان قابل توجهی از پسماندهای 
الکتریکی و الکترونیک تولید می شود، اما به دلیل فقدان 
برنامه جامع و فرهنــگ بازیافت زباله هــای الکتریکی 
و الکترونیکی، می توان گفت محیط زیســت کشــور و 
 اســتان از این ناحیه در خطر و فرصت اقتصادی آن نیز

 مورد غفلت است.
هرچند از میزان تولید و بازیافت زباله های الکترونیک و 
الکتریکی در ایران اطلاع دقیقی در دسترس نیست و به نظر 
می رسد بخش غیررسمی در جمع آوری و بازیافت این نوع 
زباله ها فعالیت بیشتری دارد، اما گفته می شود در کشور 
سالانه حدود ۴۰۰ هزار تن زباله الکترونیکی تولید می شود 
که اگر به درســتی جمع آوری و بازیافت شود، می تواند 

میلیاردها تومان ارزش اقتصادی ایجاد کند.
در اصل به دلیل عدم اطلاع رسانی، مردم از شیوه های دفع 
صحیح این زباله ها نیز اطلاعی ندارند و آنها را به عنوان و 
در میان زباله های شهری دور می ریزند؛ درحالی که بخش 

قابل توجهی از زباله هــای الکتریکی و الکترونیکی قابل 
بازیافت بوده و عموما حاوی مقادیر قابل توجهی از فلزات با 
ارزش مانند طلا و نقره است، اما مردم این زباله ها را همراه با 
زباله های شهری دور می ریزند که این امر بعضا حتی باعث 
ورود زباله ها به زنجیره غذایی شده و علاوه بر امنیت محیط 
زیست، امنیت بهداشتی و غذایی مردم را نیز تهدید کرده و 
موجب بیماری های مختلف کلیوی، خونی، قلبی، سرطان، 

بیماری های سیستم عصبی و... می شود.
در نتیجه عناصری مانند جیوه، سرب و کروم وارد محیط 
زیست شده و موجب آلودگی خاک و آب های زیرزمینی 
می شوند و این درحالی است که ۷۰ درصد آلودگی فلزات 
سنگین در شیرابه ها مربوط به پسماندهای الکتریکی و 
الکترونیکی است. همچنین عدم توجه کافی به بازیافت 
این نوع زباله ها موجب از دست رفتن میزان قابل توجهی 
از عناصر و فلزات ارزشمند مانند طلا، نقره و مس می شود.

با این حال افزایش کوه زباله های الکترونیکی سریع تر از 
افزایش تلاش های بازیافت این زباله های الکترونیکی است. 
در سال ۲۰۲۲، تولید سالانه زباله الکترونیکی در جهان به 
۶۲ میلیون تن رسید که ۸۲ درصد نسبت به سال ۲۰۱۰ 
افزایش یافته است. تولید زباله های الکترونیکی سالانه ۲.۶ 
میلیون تن در حال افزایش است، به این معنی که می تواند 

در سال ۲۰۳۰ به ۸۲ میلیون تن برسد.
اکثر این زباله های الکترونیکی به خوبی مدیریت نمی شوند. 
کارشناسان سازمان ملل این افزایش را به عواملی ازجمله 
مصرف بیشــتر، فقدان گزینه های تعمیــر، چرخه عمر 
کوتاه تر لوازم الکترونیکی و زیرساخت ناکافی برای مدیریت 
زباله های الکترونیکی نسبت می دهند. گفتنی است در 
ســال ۲۰۲۲، حدود ۶۰۰ هزار تن پنل های فتوولتائیک 

دور ریخته شده است.  

یک شرکت دانش بنیان ایرانی موفق به بومی سازی کامل 
دستگاه های ســی تی اسکن صنعتی شــده که بسته به 
کلاس دستگاه، ۲۰ تا ۵۰ درصد از هزینه های ارزی واردات 

محصولات مشابه خارجی می کاهد.
به گزارش ایســنا، عباس محمد کاظمی، مدیرعامل این 
شــرکت دانش بنیان در توضیح عملکرد دستگاه سی تی 
اسکن صنعتی، گفت: این دستگاه در تشخیص عیوب مواد 
و علم اندازه گیری کاربرد فراوانی دارد. در این دستگاه، ماده 
به صورت لایه لایه اسکن می شود و بدین ترتیب بخش های 
درونی آن نیز برای محققان قابل رؤیت می شود. این روش 
برای قطعــات مختلف صنعتی از جملــه فلزات، قطعات 

ریخته گر شده، قطعات الکترونیکی و... کاربرد دارد. وی ادامه 
داد: دستگاه سی تی اسکن صنعتی قادر است تا تصویری 
سه بعدی از قطعات مختلف تهیه کند و امکان اسکن روی 
جسم در مقاطع مختلف در زوایای مختلف را دارد. همچنین 
با استفاده از این دستگاه امکان تهیه طرح سه بعدی از قطعه 

برای نرم افزارهای مهندسی مکانیک وجود دارد.
به گفته مدیرعامل این شرکت دانش بنیان، از این دستگاه 
می توان برای مهندســی معکوس و بــاز طراحی قطعات 
مختلف، تســت غیرمخرب قطعات و تجهیزات صنعتی 

اســتفاده کرد. کاظمی با بیان اینکه مزیت این دســتگاه 
نسبت به دستگاه های عکسبرداری معمولی ایکس همانند 
دســتگاه های پزشکی، مشخص شــدن جزئیات بیشتر 
اســت، تصریح کرد: در عکسبرداری مســتقیم از قطعه، 
ممکن است عیوب در لایه های میانی قطعه قابل تشخیص 
نباشند و توسط سایر لایه ها پوشش داده شوند و یا عیوب 
آنقدر ریز و جزئی باشــند که جز در عکســبرداری لایه 
به لایه ظاهر نشــوند. این جزئیات در قطعات حســاس 
بسیار حائز اهمیت می شــوند، مخصوصا درباره قطعاتی 

 که وارد می شــوند و دانــش فنی و پیوســت های فنی
 را دارا نیستند.

وی ادامــه داد: با قراردادن جســم مورد نظــر در محل 
قرارگیری نمونه و تنظیم مشــخصه های تصویربرداری 
پرتو ایکس، فرآیند تصویربرداری به صورت خودکار انجام 
می گیرد. در این دســتگاه، طی یک چرخش کامل ۳۶۰ 
درجه، تصویربرداری از قطعه مورد نظر انجام می شــود و 
سپس با استفاده از داده های بدست آمده، مدل سه بعدی 
جسم بازســازی می شــود. با اســتفاده از این دستگاه، 
 بالاترین و عمیق ترین ســطح اســکن از قطعات مختلف 

می تواند انجام شود.

تضمین امنیت غذایی با هوش مصنوعی 

زباله های الکترونیکی؛ نیمه تاریک فناوری

بومی سازی دستگاه سی تی اسکن صنعتی 
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اصناف

با رفــع تحريم هــا و محدوديت هاي 
بين المللــي، تهديدهايــي همچون 
واردات بي رويه، پيــش روي اقتصاد 
كشــور قرار خواهد گرفــت كه اگر 
درست مديريت نشود، شوك بزرگي 

به اقتصاد كشور وارد مي كند. 
يكي از نگراني هاي جامعه صنفي در دوره پســاتحريم، سيل 
واردات كالاهــاي مصرفي و بــه دنبال آن نابــودي توليدات 

داخلي است. 
واردات بي رويــه در دوران پس از تحريــم مهم ترين دغدغه 
امروز جامعه صنعتي و صنفي اســت كه براي رفع آن نيازمند 
برنامه ريزي مدون و مديريت صحيح هستيم. مدت هاست كه 
ســرمايه گذاران خارجي براي ورود به بازار ايران برنامه ريزي 
كرده اند و قطعا پيگير اجراي اهداف خــود در ايران خواهند 
بود؛ در اين ميان اصناف به ويژه صنوف توليدي نيز بايد با يك 
مديريت يكپارچه در جذب سرمايه ها به سود خود تلاش كند. 
اگر جلــوي واردات بي رويه گرفته نشــود، بخش عمده اي از 
توليد كننده ها متضرر مي شوند، ممكن است توليدات مشابه 
وارد كشور شــود كه از نظر اقتصادي ديگر توليد آن در داخل 
كشور مقرون به صرفه نباشد و توليد كننده داخلي متضرر شود. 

فقط كالاهاي سرمايه اي وارد كشور شود
بايد تمهيداتي اتخاذ شــود كه فقط كالاهاي سرمايه اي وارد 
كشور شود تا سبب رشد اقتصادي شود و نه كالاهاي مصرفي 
كه فلج شــدن صنايع را به دنبال داشته باشد. سخنگوي اتاق 
اصناف در همين زمينه مي گويد: پســاتحريم شمشير دو لبه 
براي اصناف و توليدكنندگان است، لذا دولت بايد در شرايط 
پساتحريم هواي اصناف را داشته باشد و رويكرد وارداتي صرف 

را دنبال نكند. 
مجتبي صفايي از نگراني اصناف و بازاريان نسبت به دوران بعد 
از تحريم خبر داد و گفت: اگر دروازه هاي كشور رو به تجارت 
جهاني باز شود و دولت واردات كالا را آغاز كند، اصناف آسيب 

فراواني خواهند ديد. 
وي اظهار كرد: تجربه داشتيم كه در سال هاي گذشته واردات 
بي رويه كالاهاي بي كيفيت و ارزان قيمت، هم صنعت و توليد 
را دچار ركود و ورشكســتگي كرد و هم بــه اصناف ضربه زد. 
صفايي با بيان اينكه نمي تــوان گفت دولت هرگونه واردات را 
ممنوع كند، يادآور شد: اگر قرار است وارداتي به كشور داشته 
باشــيم بايد عمدتا مواد اوليه و خام، ماشــين آلات و دانش و 

تكنولوژي باشد. 
نايب رئيــس اتاق اصناف كرمانشــاه بــا بيان اينكــه دوران 
پســاتحريم يك شمشــير دو لبه براي اصنــاف و واحدهاي 
توليدي است، خاطرنشان كرد: اگر در اين دوران حمايت كافي 
از توليدي ها و اصناف كشور صورت گيرد، حتي مي توانند در 

بازارهاي جهاني حاضر شوند. 
به گفته صفايي وقتي كه تســهيلات 26 درصدي در اختيار 
اصناف قرار مي گيرد، آنها مجبور مي شوند براي جبران هزينه ها 

گران فروشي كنند و اين امر هزينه تمام شده آنها را بالا مي برد 
و قدرت رقابت را از اصناف مي گيــرد.  وي تاكيد كرد: دولت 
مي تواند با ارائه تسهيلات كم بهره به اصناف خصوصا اصناف 
توليدي كمك كند و ســرمايه در گردش مناسبي براي آنها 
تامين كند تا بتوانند براي حضــور در بازارهاي جهاني قدرت 

رقابت داشته باشند. 

ضرورت آمادگي اصناف در دوران پساتحريم
از سوي ديگر عضو هيات رئيسه اتاق اصناف اصفهان نيز در اين 
زمينه و در گفتگو با »كســب وكار« گفت: اصناف بايد خود را 
براي دوران پساتحريم آماده كنند، چرا كه مجبورند در فضاي 

تجارت جهاني رقابت كنند. 
مهدي اصولي اظهار كرد: تحريم هاي اعمال شده در سال هاي 
اخير موجب زيان هاي جدي در بازار كشور شد زيرا مبادلات 

اقتصادي و تامين مواد اوليه را مختل كرد. 
وي افزود: اصناف در داخل خود به صنوف توليدي، توزيعي، 
خدماتي و خدمات فني تقسيم  مي شوند كه شرايط تحريم بر 

هر كدام آثار سوء خود را گذاشته است. 
اين عضو هيات رئيســه اتاق اصناف اصفهان بــا بيان اينكه 
بنُكداران و فروشندگان بزرگ كالا در مبادلات دچار مشكلات 
بانكي و... شده اند، تصريح كرد: تحريم ها مانع ورود مواد اوليه 
صنايع شد كه اين امر از ظرفيت توليد كاست و به بيان بهتر در 
حال حاضر اصناف توليدي و كارخانجات شهرك هاي صنعتي 

با 30 درصد توان خود كار مي كنند. 

دوران رونق گذشته بازمي گردد
اصولي يادآور شد: البته بخشــي از ركود فعلي در بازار نيز به 
دليل حالت رواني ايجاد شده درباره مذاكرات و لغو تحريم ها 

به وجود آمده است. 
وي در بخش ديگري از ســخنان خود تاكيد كرد: اصناف بايد 
خود را براي دوران پساتحريم آماده كنند، چرا كه دوران رونق 
گذشته باز مي گردد، اما به اين دليل كه ايران به عنوان عضوي 
در سازمان تجارت جهاني محسوب مي شود شرايط جديدي 

به وجود مي آيد. 
خزانه دار اتاق اصناف اصفهان، با يادآوري اينكه لغو تحريم ها 
سيلي از كالاهاي خارجي را به سمت بازار كشور جاري مي كند، 
خاطرنشان كرد: در چنين وضعيتي محدوديت هاي گمركي 
برداشته مي شود و بايد اصناف به ويژه توليد كنندگان هوشيار 

باشند كه توان رقابت را از دست ندهند. 
اصولي با اشاره به اهميت بحث اقتصاد مقاومتي، تصريح كرد: 
بايد در نظر داشــت كه قيمت دلار هم با لغو تحريم ها پايين 
نمي آيد، پس در اين زمينه بايد اجناس و كالاهايي توليد شود 
كه از لحاظ كيفيت، قيمت تمام شده، خدمات نوين و... با انواع 

خارجي قابليت رقابت داشته باشد. 
با اين تفاســير، اگر شــرايط بازارهاي رقابتي دنيا را در نظر 
نگيريم، سيلي از كالاهاي ســاخته شده خارجي روانه بازار ما 
مي شود و توليد زير پاي واردات له خواهد شد. بايد نقشه راهي 

تدوين شــود تا بتوان در دوران پساتحريم در حوزه اقتصاد به 
درستي حركت كرد، چرا كه طي ۱0سال اخير در برخي موارد 
با دنيا فاصله گرفته ايم و اگر برنامه درســتي در دست نداشته 
باشــيم، ممكن اســت فضاي مطلوب به وجود آمده را هم از 

دست بدهيم. 
نخستين اتفاقي كه با لغو تحريم ها پيش روي تجارت خارجي 
كشور قرار مي گيرد، حذف واســطه هايي است كه در دوران 
تحريم كمك مي كردند تحريم را دور بزنيم و با اين كار قيمت 

تمام شده صادراتي يا وارداتي ما تا حد زيادي كاهش مي يابد. 
اگر شــرايط بازارهاي رقابتي دنيا را در نظر نگيريم، سيلي از 
كالاهاي ساخته شــده خارجي روانه بازار ما مي شود و توليد 
زير پاي واردات له خواهد شد. در عين حال بايد ارزهاي بلوكه 
شــده صرف واردات مواد اوليه  و واســطه اي توليد شود، چرا 
كه توليدي در دنياي رقابتي عــرض اندام خواهد كرد كه هم 

كيفيت خوب و هم قيمت مناسبي داشته باشد. 
طي يك سال اخير بهبود فضاي كسب و كار جزو سرفصل كارها 

چه در بخش خصوصي و چه در بخش دولتي قرار گرفته است. 
توجه به سرمايه گذاري مشــترك و توليد باكيفيت در دوران 
پس از تحريم نه تنها ارزآوري و درآمد خوبي براي كشور خواهد 
داشت، بلكه دغدغه اشتغال را هم تا حد زياد حل مي كند. كافي 
است كه تكنولوژي و مواد اوليه وارد كشور شود و از آن طرف با 
استفاده از ظرفيت نيروي مناسب كالاهاي توليدي را وارد بازار 
صادراتي كنيم و كمتر به ارز حاصل از فروش نفت كه همواره 

در نوسان است، تكيه كنيم. 

شمشير دو لبه براي اصناف و توليدكنندگان

رقابت اصناف در فضاي تجارت جهاني

امروزه آرايشــگاه هاي فاقــد پروانه 
كسب در سطح شهر فعاليت مي كنند 
و مسئولان مربوطه خواستار برخورد 
جدي با ايــن واحدها هســتند. اين 
معضل بــه دليل اســتيجاري بودن 
مجموعه هايي است كه مدام تغيير مكان مي دهند و براي اخذ 

پروانه كسب اقدام نمي كنند. 
رئيس اتحاديه آرايشگران زنانه تهران در اين رابطه در گفتگو با 
»كسب وكار« گفت: چند سال است مباحثي مبني بر تخلفات 
صورت گرفته در آرايشگاه هاي زنانه مطرح مي شود كه درباره 
آرايشگاه هاي داراي جواز صحت ندارد و اگر تخلفي باشد شامل 

واحدهاي فاقد پروانه است. 
افسرالملوك ياسان در رابطه با نحوه دريافت جواز از اتحاديه 
آرايشگران توضيح داد: در تهران بزرگ فقط ۱0۱7 واحد جواز 
دارند. در ابتدا كه افراد براي گرفتن جواز به ما مراجعه مي كنند 
بايد نامه عدم سوء پيشينه، عدم اعتياد و بهداشت فردي را براي 
ما بياورند و سپس ما آنها را به اماكن معرفي مي كنيم. در رابطه 
با سابقه كار بايد ديپلم فني و حرفه اي داشته باشند. صلاحيت 
فردي و انتظامي با اماكن است، اگر اماكن صلاح ديد تشكيل 

پرونده مي دهيم. 
وي افزود: ســپس آنها را به بهداشــت و اتاق اصناف معرفي 
مي كنيم كه در آنجا كلاس هاي متفاوتي براي آنها گذاشــته 
مي شود. سپس براي آنها جواز صادر مي كنيم. در طول سال 
بر آنها نظارت مي شود و بازرس هايي از سوي اتحاديه به آنجا 

مي روند و با آنها تماس داريم. 
وي با اظهار تاسف از فعاليت برخي آرايشگاه ها در واحدهاي 
مسكوني، گفت: متاســفانه برخي آرايشگرها در خانه هايشان 
كار مي كنند و ما بايــد با حكم دادســتاني ورود پيدا كنيم و 

نمي توانيم به خانه ها برويم. 
موسوي با ارائه آماري از تعداد واحدهاي صنفي غيرمجاز در 
تهران بيان داشت: در تهران حدود 7هزار واحد صنفي غيرمجاز 
داريم يعني فقط يك هشتم آرايشگاه هاي زنانه مجاز هستند. 
قانون نظام صنفي در ماده يازده بحث شناســايي واحدهاي 
صنفي غيرمجاز را بر عهده اتحاديه گذاشــته است. همكاري 

خوبي با وزارت صنعت، معدن و تجارت و اتاق اصناف داريم. 
ياســان انتقاد كرد: حدود دو سال اســت كه با اماكن گشت 
مشــترك داريم. به محض اينكه مي خواهيم آن آرايشــگاه 

را پلمب كنيــم، بــه وزارت كار مي روند و خــود را به عنوان 
آموزشگاه آرايشــگري معرفي مي كنند. در حالي كه حدود 5 
هزار آموزشگاه در كشور داريم و آنها بايد حداقل 500 ميليون 
سرمايه گذاري كنند تا جواز آرايشگري بگيرند، ما آنها را زير 
پوشش مي آوريم ولي نمي توانند از عهده اين مساله بربيايند و 

به نام آموزشگاه، آرايشگري مي كنند و نه آموزش. 
ياســان همچنين اظهار كرد: چند سال اســت كه بازرسان 
اتحاديه همراه با بازرسان اماكن به بازرسي و نظارت مشغول 

هستند و گشت مشترك دارند. 
وي درباره تفاوت قيمت ها در آرايشگاه هاي مختلف نيز تصريح 
كرد: ميزان قيمت را اتــاق اصناف تهران تعييــن كرده و به 
اتحاديه ابلاغ مي كند و اتحاديــه هيچ گونه دخالتي در تعيين 
قيمت ندارد و قيمت ها براساس درجه بندي ممتاز، درجه ۱ تا 
درجه سه براساس فاكتورهايي از جمله تخصص، تبحر، سابقه 

كار، متراژ و مكان ملك و تعداد صندلي تعيين مي شود. 

دريافت ارقام بالا و ميليوني آرايش عروس مورد 
تاييد اتحاديه نيست

ياســان درباره نرخ آرايش عروس اظهار داشــت: نرخ آرايش 
عروس بين آرايشگاه ها متناســب با درجه بندي آرايشگاه ها 

تعيين و اعلام مي شود. 
دريافت ارقام بــالا و ميليوني در آرايش عــروس مورد تاييد 
اتحاديه نيست و چنانچه به صورت توافق بين طرفين نباشد 
و به اطلاع اتحاديه برســد موضوع پيگيري و تذكرات لازم به 

متخلف داده مي شود. 
به گفته وي، نحوه فعاليت آرايشگاه هاي زنانه به اين شكل است 
كه فعاليت آنها در رسته يك، دو، سه و ممتاز تعريف مي شود و 
بر همين اساس نحوه خدمات متفاوت است. اين فعال صنفي 
همچنين درباره نرخ آموزش در آموزشگاه هاي آرايش زنانه نيز 
گفت: آموزش در آموزشگاه های مرتبط با اتحاديه آرايشگران 
زنانه نيســت و متولي صدور پروانه آن سازمان آموزش فني و 
حرفه اي كشور است. ما در اين رابطه نمي توانيم اقدامي كنيم 

و نهاد مرتبط با آن تصميم گيري مي كند. 

بيمه؛ مشكل جدي صنف آرايشگران
رئيس اتحاديه آرايشــگران زنانه تهران همچنين بيمه صنف 
آرايشــگران را مشــكل جدي اين صنف دانســت، و افزود: 

آرايشگري از شــغل هايي است كه هميشــه به دليل نوع كار 
از نظر بهداشــتي در معرض ابتلا به انواع بيماري هاي ريوي، 
پوستي و بيماري هاي ديســك كمر و گردن و واريس و انواع 

بيماري هاي مرتبط با اين شغل قرار دارد. 
به گفته وي اعضاي اين صنف براي امرار معاش بايد هميشه 
به طور ايســتاده خدمات ارائه دهند كه اين امر در درازمدت 
فيزيك بدنــي همكاران را خيلــي زودتر از افراد شــاغل در 
شــغل هاي ديگر مورد آســيب قرار مي دهد و از فعاليت باز 

مي دارد، اما بــا وجود همه اين مشــكلات، اعضاي اين صنف 
بيمه نيستند. 

ياســان با بيان اينكــه صنف آرايشــگري يكي از ســخت و 
زيان آورترين مشاغل اســت، اظهار كرد: آرايشگران در طول 
شبانه روز حدود ۱6 ساعت يكسره به صورت سرپا در خدمت 
مردم هســتند و اكثرا بعــد از مدتي از نظر جســمي به انواع 
بيماري ها مبتلا مي شوند لذا نيازمند حمايت از سوي مسئولان 

ذيربط به ويژه سازمان تامين اجتماعي هستند. 

وي افزود: بيمه صنف آرايشــگران بايد در اولويت كار باشد و 
همانطور كه براي اتحاديه قاليبافان بيمه تامين اجتماعي و ارائه 
تسهيلات پيش بيني شده، براي اعضاي اتحاديه آرايشگران نيز 

لحاظ شود. 
ياسان تصريح كرد: واحدهاي صنفي از امنيت شغلي برخوردار 
نيستند و با اينكه جمعيت قابل توجهي در كشور هستند اما از 
بيمه تامين اجتماعي، بازنشستگي و حمايت مالي درباره ارائه 

تسهيلات بهره مند نيستند.

 رئيس سابق اتحاديه آرايشگران زنانه تهران در گفتگو با »كسب وكار« خبر داد

يک هشتم آرايشگاه ها مجاز هستند
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کشاورزي

مديركل امور عشاير استان تهران با بيان اينكه قيمت دام در روزهاي عرفه 
و عيد قربان به عرضه و تقاضا بستگي دارد، گفت: 50 هزار راس دام توسط 

عشاير استان تهران در اين دو روز عرضه مي شود. 
به گزارش فارس، سيروس نصيري گفت: عشاير استان تهران 50 هزار راس 

دام را براي قرباني در روز عرفه و عيد قربان عرضه مي كنند. وي افزود: اين 
تصميم در جلسات با حضور مسئولان ستاد تنظيم بازار اتخاذ شده و قيمت 

فروش هم بستگي به عرضه و تقاضا دارد. 
مديركل امور عشاير استان تهران اظهار داشت: همچنين در قيمت فروش 

دام، ساعت خريد موثر است و قيمت ابتداي روز با ساعات پاياني متفاوت 
است. نصيري تصريح كرد: سال گذشته حدود 45 تا 50 هزار راس دام براي 
قرباني توسط عشاير استان تهران عرضه شد و پيش بيني مي شود امسال هم 

همين تعداد به فروش برسد. 

عرضه 50 هزار راس دام توسط عشاير براي قرباني

با وجودي كه مصرف قهوه در 
ايران يك سوم مصرف چاي 
اســت اما بازار اين نوشيدني 
در حال جا بــاز كردن در دل 
بازار رقيب پرطرفدار اســت. 
طبق آمارهاي سازمان چاي، سالانه 120 هزار تن انواع 
فرآورده هاي چاي در كشــور مصرف مي شود. از سوي 
ديگر مصرف 1200 تني انواع قهوه در كشور نشان دهنده 
بازار رو به گســترش اين محصول اســت. كارشناسان 
معتقدند قهوه با اتكا بر اســتقبال روزافزون نسل جوان 
ايراني بازار خود را گســترش مي دهد و ايران به عنوان 
بزرگ ترين فــرآوری كننده قهــوه و فرآورده هاي اين 
محصول در خاورميانه، علاوه بر تامين نياز داخلي قابليت 

فتح بازارهاي منطقه را نيز دارد. 

زنجيره بزرگ مشاغل مرتبط با قهوه فرصتي 
براي كسب وكار

مهرداد رســتم وند، كارشــناس بازار قهوه با اشاره به 
ظرفيت هاي اين محصول براي ايجاد چرخه بزرگي از 
فعاليت هاي ســودآور و كارآفرينی اقتصادي در ايران 
به »كســب وكار«، گفت: كمتر نوشــيدني را مي توان 
سراغ گرفت كه اين طور در ميان نسل جوان محبوبيت 
داشته باشــد و اين فرصتي است كه افراد متخصص در 
ايجاد كسب وكار بايد به آن توجه كنند. اين كارشناس 
زنجيره اي را كه از مشاغل وابسته به قهوه تشكيل مي شود، 
پرتعداد توصيف كرد و افزود: واردات قهوه، فرآوري و توليد 
انواع محصولات دم كردني، فوري و آماده براي مصرف در 
صنايع مرتبط، كافه ها، فروشگاه هاي تخصصي قهوه و 

محصولات داراي قهوه، صنايع و سازندگان دستگاه هاي 
فرآوري قهوه و درنهايت قنادي ها و صنايع شــيريني و 
شكلات، حلقه هاي اين زنجيره هستند كه سرمايه گذاري 
و ورود به هر يك از اين مشــاغل با توجه بــه بازار رو به 
گسترش آن در كشور از چشم انداز خوبي برخوردار است. 

نبرد نابرابر قهوه و چاي در بازار ايران
وي در ادامه به موانع پيش روي گسترش كسب وكارهاي 
مرتبط با قهوه در كشور اشاره كرد و گفت: مانع اساسي 
گسترش بازار قهوه اين است كه اين محصول در ايران 
رقيب قدرتمندي به نام چاي دارد كه كشت آن در داخل 
انجام مي شود و دولت هم اخيرا برنامه هاي حمايتي از 

كشت و مصرف چاي داخلي به اجرا درآورده است. از سوي 
ديگر ذائقه ايراني ها و خصوصا نسل هاي 50 سال به بالا 
به طور سنتي با چاي هماهنگ شده و سنگيني رونق بازار 
قهوه روي دوش نسل جوان است. رستم وند با پيش بيني 
شدت گرفتن رقابت قهوه و چاي در ايران طي سال هاي 
آينده، خاطرنشــان كرد: در حال حاضر وارد كنندگان 
چاي از نفوذ و توان مالي بالاتري برخوردارند و باوجود 
ممنوعيت هايي كه درباره تبليغ محصولات خارجي كه 
توليد مشابه داخلي دارند، وجود دارد، مي بينيم كه چاي 
خارجي به راحتي تبليغ مي شود. اين وضعيت رقابت چاي 
و قهوه را نابرابر مي كند. اين كارشناس با تاكيد بر خروج 
قهوه از سايه چاي در سال هاي اخير افزود: با توجه به اينكه 

نسل جوان به صورت فزاينده به قهوه روي آورده است، 
ديري نمي گذرد كه فعالان اين صنعت نيز توان لازم را 
براي گسترش بازار خود به دست مي آورند و قهوه خود را 

از زير سايه چاي بيش از قبل خارج مي كنند. 

تامين 100 درصدي نياز داخلي و صادرات به 
14 كشور

سيدرضا حســيني، فعال بازار قهوه نيز با بيان اينكه 
باوجود اعمال تحريم ها عليه كشــورمان، ايران يكي 
از توليدكنندگان و صادركننــدگان قهوه در جهان و 
بزرگ ترين توليدكننده در خاورميانه اســت، گفت: 
در دنيا قهوه به سه شــكل دم كردني، فوري و ميكس 
توليد مي شــود كه تنها تعداد محدودي كارخانه در 
جهان وجود دارند كه توليدكننده تمام اين محصولات 
با يكديگر هســتند و خوشــبختانه ايران يكي از اين 
توليدكنندگان به شــمار مي رود. به گزارش ايرنا، وي 
تصريح كرد: در حــال حاضر قهوه هــاي دم كردني و 
فوري ايران علاوه بــر تامين 100 درصــد بازارهاي 
داخلي، بازارهاي صادراتي افغانستان، امارات متحده 
عربي، تركمنستان، ارمنســتان، عراق، لبنان، سوريه، 
آذربايجان، آلمان، لهستان، بلغارستان، يونان، بلاروس 
و سنگال را تامين مي كند. وي با بيان آنكه قهوه به دليل 
مصرف بالا در جهان پس از نفت بيشترين گردش مالي 
را به خود اختصاص داده اســت، افزود: هم اكنون هند 
رقيب ايران در بازارهاي صادراتي اســت كه توانسته 
 بازار روســيه را از آن خود كند. وي خاطرنشان كرد:
60 درصد قهوه ايران به مصرف صنعتي و صادراتي و 40 

درصد آن به مصرف مستقيم مردم مي رسد. 

»کسب وکار«  بازار قهوه را بررسي می کند

قهوه ایرانی در جستجوی بازار های صادراتی
ایران اصلی ترین قطب تولید، فرآوری و بسته بندی قهوه در منطقه است 

گندمكاران ۳۵۰۰ میلیارد ریال 
از دولت طلب دارند

ســخنگوي خريــد تضميني گنــدم بانك 
كشــاورزی با بيان اينكه تاكنون بابت خريد 
تضميني گندم 93 هزار و 492 ميليارد ريال 
پرداخت شــده، گفت: هنوز 3 هــزار و 500 
ميليارد ريال از پول خريد گندم به كشاورزان 

پرداخت نشده است. 
حشــمت ا... نظري گفت: از ابتداي برداشت 
گندم تاكنون، 89 هزار و 919 ميليارد ريال به 
حساب كشاورزان بابت خريد تضميني گندم 

واريز شده است. 
به گزارش فارس، وي با بيــان اينكه 3 هزار و 
500 ميليارد ريال از پول خريد گندم هنوز به 
كشاورزان پرداخت نشده است، افزود: تاكنون 8 
ميليون و 326 هزار تن گندم به ارزش 93 هزار 
و 492 ميليارد ريال از كشاورز خريداري شده 
است. نظري بيان داشــت: كار خريد تضميني 
گندم در هزار و 131 مركز فعال در قالب يك 
ميليون و 310 هزار و 94 محموله انجام شده 
است. ســخنگوي خريد تضميني گندم بانك 
كشاورزي تصريح كرد: استان  خوزستان با 963 
هزار و 193 تن، گلستان با 891 هزار و 37 تن 
و فارس با 794 هزار و 287 تن رتبه هاي اول تا 
سوم فروش گندم را به خود اختصاص داده اند. 
وي افزود: بقيه بهاي خريد گندم به زودي به 
حساب گندمكاران واريز مي شود و تمام سعي 

ما تامين وجه خريد تضميني گندم است. 
به گزارش فارس، طبــق مصوبه دولت قيمت 
 هر كيلوگــرم گندم معمولي در ســال جاري 
1155 تومان و قيمت هر كيلوگرم گندم دوروم 
)ويژه ماكاراني و بيسكوئيت( 1188 تومان است. 

خبر

معاون باغباني وزير جهاد كشاورزي 
گریه انگورداران درآمده است

معاون امور باغباني وزارت جهاد كشاورزي با بيان اينكه 
ميزان توليد انگور امسال به چند ميليون تن مي رسد، 
گفت: در حال حاضر اين محصول روي دست انگورداران 
باقي مانده، به طوري كــه در اروميه گريه آنها درآمده 
است.محمدعلي طهماسبي، با اعلام اين خبر اظهار كرد: 
ميزان توليد انگور امسال به چند ميليون تن مي رسد و 
در هر ميزاني كه مردم بتوانند بخورند، براي كشمش، 
خشك و صادر شود، بازهم انگور موجود است.  به گزارش 
تسنيم، وي خاطرنشان كرد: پيش بيني مي شود 180 
هزار تن كشمش از محصول امسال به دست  آيد كه از 
اين ميزان 140 تا 150 هزار تن صادرات خواهيم داشت 
و مابقي در بازار مصرف مورد استفاده قرار مي گيرد. به 
گزارش تسنيم، درحالي كه ما با توليد مازاد انگور در 
كشور مواجه هستيم و هر ساله وزارت جهاد كشاورزي 
براي حمايت و جلوگيري از ضرر و زيان كشاورزان اقدام 

به خريد تضميني كشمش مي كند.

طرح هاي پرورش میگو در گرو 
تامین 2 هزار میلیارد ریال

معاون آبزي پروري سازمان شيلات ايران گفت: اجراي 
طرح هاي پرورش ميگو در كشــور به بيش از 2هزار 
ميليارد ريال اعتبار نياز دارد كــه فقط 20درصد آن 
تامين شده است. حسين علي عبدالحي افزود: عمده 
مشكل پرورش ميگو در كشور تامين نقدينگي است 
و در اين زمينه بانك ها بايد همكاري و تعامل بيشتري 
با فعالان اين عرصه داشته باشند.  به گزارش ايرنا، وي 
ادامه داد: بي شك با سود 21درصد تسهيلات بانك هاي 
داخلي و فناوري قديمي تكثير، نمي توان با ميگوهاي 
صادراتي كه با سود 3 درصد تسهيلات و فناوري جديد، 

توليد و تكثير شده است، رقابت جدي داشت. 

اخبار

رئيس سازمان شيلات از توليد حدود 1/5 تن خاويار پرورشي در سال جاري خبر داد و 
گفت: ارزش اين محصول كه غالبا صادر مي شود بالغ بر 3 ميليون دلار است. 

حســن صالحي، معــاون وزير جهــاد كشــاورزي اظهار كــرد: حــدود 50 مزرعه 
 پــرورش ماهــي خاويــاري در كشــور فعــال اســت كــه از ايــن تعــداد حدود

 10 مزرعه امســال بــه توليــد خاويار مي رســند. بــا توجه بــه وضعيــت مزارع 

پرورشــي و پتانســيل توليد به نظر مي رســد امســال حــدود 1/5 تــن خاويار و 
حدود هــزار تن گوشــت خاويــار در كشــور توليــد شــود. وي درباره صــادرات 
ماهــي خاويــاري نيز گفــت: صــادرات ماهــي زنــده خاويــاري ممنوع اســت، 
 چراكــه احتمــال آن وجــود دارد كــه كشــورهاي مشــتري آن به رقيــب ايران 

تبديل شوند. 

صالحي اضافه كرد: گوشــت ماهي خاوياري كه قابليت صادرات هم دارد، در هتل ها و 
رستوران هاي شهرهاي شمالي كشور مصرف مي شود كه حدودا كيلويي 60 هزار تومان 
است. معاون وزير جهاد كشاورزي پيش بيني كرد امسال حدود 700 تن گوشت منجمد 
ماهي خاوياري به كشورهاي مختلف اروپايي صادر شود كه ارزشي بالغ بر 10 ميليون 

و 500 هزار دلار دارد.

صادرات 3 ميليون دلاري خاويار

قائم مقام معاون باغباني وزارت 
جهاد كشاورزي گفت: ايران با 
15 هزار هكتار گل محمدي 
حدود 27 هــزار تن محصول 
توليــد مي كند كــه ارزش 
صادراتي آن از محل اسانس و گلاب معادل 40 ميليون دلار 
در سال است. جهانگير عرب، افزود: مطابق برنامه ششم 
توسعه در قالب طرحي با عنوان »توسعه باغ ها و گياهان 
دارويي در اراضي شيبدار با تاكيد بر گل محمدي« ميزان 
توليد اين محصول به 3 برابر وضعيت فعلي خواهد رسيد. 
وي خاطرنشان كرد: مطابق اين برنامه، سطح زير كشت گل 
محمدي در كشور به 45 هزار هكتار و توليدي معادل بيش 
از 80 هزار تن مي رسد. عرب ادامه داد: تنوع در فرآورده هاي 
گل محمدي از برنامه هايي اســت كــه در وزارت جهاد 
كشاورزي دنبال مي شود و علاوه بر آن، توليد زنجيره اي 
گل محمدي و حمايت از واحدهاي كشت بافتي، از ديگر 

برنامه هاي اين طرح خواهد بود. 

توليد يك كيلوگرم گلاب از 3 كيلوگرم 
گل محمدي

2قائم مقام معــاون باغباني وزارت جهاد كشــاورزي 
تصريــح كرد: درحــال حاضــر اســانس، گلاب، گل 
خشــك و برگ هاي گل محمدي به 10 كشــور دنيا 
از جمله ژاپــن، اروپا، چيــن و... صادر مي شــود و در 
برنامه داريم كه آن را توســعه دهيم. وي يادآور شــد: 
از هــر 3 كيلوگرم گل محمدي، يــك كيلوگرم گلاب 
اســتحصال مي شــود كه در برنامه داريم بــا تنوع در 
فرآورده هــا بتوانيم علاوه بر گلاب، ســاير محصولات 
 را اســتحصال كنيم. عرب تاكيد كرد: متوسط سطح
 زير كشت گل محمدي در كشور يك هكتار است كه در 
برنامه ششم توسعه افزايش خواهد يافت و علاوه بر آن، 
در اراضي شيبدار نيز قصد داريم بتوانيم توسعه اين گل را 
داشته باشيم تا علاوه بر آنكه از روان آب ها جلوگيري شود، 
سطح سفره هاي آب زيرزميني نيز با هدايت آب توسط 

ريشه هاي اين گياه افزايش يابد. 

اختصاص تســهيلات ارزان قيمت به 
طرح هاي سودده

وي اظهار داشت: دنيا براي توسعه گياهاني چون 

گل محمدي، كشت متراكم را پيش گرفته است، 
اما از آنجا كه ايران كشــوري چهار فصل اســت، 
شرايط بهتري در اختيار اســت كه بتوانيم مطابق 
برنامه ششم و هفتم توسعه، سياست هايي را براي 
انتقال 500 هزار هكتار از فضاهاي باز كشور به سطح 
گلخانه ها داشته باشــيم. وي در ادامه افزود: وزارت 
جهاد كشاورزي براي طرح هايي كه سود اقتصادي و 
توجيه فني داشته باشد، تسهيلات ارزان قيمت قائل 
است تا بتواند توسعه كشت اين گياه را افزايش دهد. 
قائم مقــام معاون باغباني وزارت جهاد كشــاورزي 
خاطرنشــان كرد: در حال حاضر گلاب و اســانس 
از مهم ترين فرآورده هاي گل محمدي هســتند و 
كانگريت و ابسلوت كه استفاده هاي دارويي دارند، 
در كشــور امكان توليد ندارند كه اميدواريم بخش 

خصوصي بتواند در اين زمينه فعال تر عمل كند.  

حفظ منابــع آب در كنار كشــت گل 
محمدي

عرب ادامه داد: توسعه كشت گل محمدي با نهال هاي 
كشــت بافتي به حفظ آب و مديريت سفره هاي آب 
زيرزميني كمك مي كنــد و علاوه بــر آن، توليد را 

افزايش مي دهد.
 وي تصريح كرد: وزارت جهاد كشاورزي با پژوهشكده 
گل و گياهان زينتي و مركــز تحقيقاتي در اين باره 
اقدام هايي را در دســت انجام دارد كــه اميدواريم 
با تبادل اطلاعــات اين مراكز بــا محققان خارجي 
بتوانيم گام هاي موثرتري در اين بخش  برداريم. عرب 
درباره تفاوت گل محمدي و رز يادآور شــد: تمامي 
اين گل ها از يك خانواده به نام رزاســه هستند، اما 
 تنوع ارقام موجود باعث شــده بــه نام هاي مختلفي 

مشهور باشند. 

تجازي ســازي 12 رقم گل از 750 گونه 
موجود

وي تاكيــد كــرد: بيــش از 750 رقــم گل در 
خانواده رزاســه وجود دارد كــه 10 تا 12 رقم آن 
تجاري سازي شده و داراي تنوع رنگي بالايي است. 
عرب درباره توسعه كشــت گياهان دارويي و گل 
محمدي پــس از تحريم اظهار داشــت: در حال 
حاضر با 10 كشور دنيا در صادرات اين فرآورده ها 
 همــكاري داريم كــه به دنبــال متنوع ســازي

 آن هستيم. 
وي در پايــان گفــت: بســياري از كشــورهاي 
اروپايــي به دنبــال وصــل شــدن بــه بــازار 
گل و گيــاه ايــران هســتند كــه اميدواريــم 
 بتوانيــم بازارهــاي صادراتــي را در ايــن بخش 

تنوع بخشيم. 

 تولید گل محمدي در برنامه ششم ۳ برابر افزایش خواهد یافت

صادرات گل محمدي به 10 کشور دنيا

تولید 1/۳ میلیون تن شلتوك 
برنج در استان مازندران

رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان مازندران با 
بيان اينكه هيچ مجوزي براي واردات برنج صادر 
نمي شــود، گفت: توليد برنج باوجود بارش اندك 
خوب است و پيش بيني مي شود حدود يك ميليون 
و 300 هزار تن شلتوك برنج در سال جاري توليد 
شود. دلاور حيدرپور با بيان اينكه بيش از 40 درصد 
برنج كشور در مازندران توليد مي شود، گفت: به 
دليل بحران آب توسعه كشت برنج از سوي وزارت 

جهاد كشاورزي مورد حمايت نيست. 
وي با پيش بيني افزايش 10 درصدي توليد برنج 
افزود: اگرچه امسال با روزهاي گرم و كم بارشي 
در اســتان مواجه بوديم، اما توليد برنج از اوضاع 
خوبي برخوردار اســت و پيش بيني ما اين است 
كه با كشت مجدد حدود يك ميليون و 300 هزار 
تن شلتوك برنج به دست  آيد. حيدرپور تصريح 
كرد: به دليل كمي رطوبت اراضي كشــت برنج 
امسال به مشكل كرم ساقه خوار برنج و اپيدمي 
بلاست مواجه نشدند و ميزان سمپاشي هم بسيار 

كاهش داشت. 
رئيس سازمان جهاد كشــاورزي مازندران در 
پاسخ به ســوال فارس مبني بر اينكه آيا امسال 
هم خريــد توافقي برنج انجام مي شــود، اظهار 
اميــدواري كرد: نيــازي به اجــراي اين طرح 
نيست، زيرا سال گذشــته در راستاي حمايت 
از توليد كنندگان و براي خروج بــازار از ركود 
انجام شد. وي تصريح كرد: هر زمان كه احساس 
شود قيمت برنج پايين مي آيد دولت وارد بازار 
مي شود، اما اميدواريم كه شرايط اين گونه پيش 
نرود. حيدرپور بيان داشــت: طبق گفته وزير 
سياســت  وزارت جهاد حمايت از توليد داخل 
اســت و به همين دليل وزارتخانــه هيچ ثبت 
سفارشي را براي واردات برنج انجام نداده است. 

خبر

برنامه ریزي براي صادرات مرکبات
معاون وزير جهاد كشــاورزي گفــت: ايران 
هفتمين توليدكننده مركبات جهان است كه 
سالانه حدود 4 ميليون تن انواع مركبات توليد 
مي كند و در سال جاري نيز با توجه به افزايش 
توليد اجازه واردات داده نمي شــود و به فكر 

صادرات اين محصولات هستيم. 
محمدعلي طهماســبي اظهار كرد: در سال 
 گذشــته حدود 280 هــزار هكتار ســطح
 زير كشــت باغ هاي مركبات كشــور بود كه 
ميزان توليد انواع مركبات آبي و ديم در سال 
گذشــته به حدود 3 ميليون و 800 هزار تن 

رسيد. 
وي افزود: امســال در باغ هاي شمال وضعيت 
خوبي براي توليد انــواع مركبات وجود دارد؛ 
به گونه اي كه اگر امسال همه گل ها به محصول 
مي رسيد، نمي دانستيم بايد از ازدياد بيش از 
حد محصول چه كار كنيم و اين خود تبديل 
به ســناريويي مي شــد كه توليدكننده را با 

مخاطراتي مواجه مي كرد. 
طهماســبي با بيــان اينكه ايــران هفتمين 
توليدكننده انواع مركبات در جهان اســت، 
گفت: ســالانه حدود 130 ميليــون تن انواع 
مركبــات توليد مي شــود كه كشــورهاي 
چين، برزيــل، آمريكا، هنــد و... عمده ترين 
توليدكنندگان اين محصولات باغي هستند و 

ايران نيز در رتبه هفتم قرار دارد. 
معاون باغباني وزير جهاد كشاورزي ادامه داد: در 
ايران نيز به ترتيب استان هاي مازندران، فارس، 
كرمان، خوزستان، هرمزگان، بوشهر و گيلان 
عمده ترين توليدكنندگان مركبات هستند كه 
براســاس آخرين برآوردهاي صورت گرفته از 
باغ هاي اين مناطق، پيش بيني مي شود توليد 
انواع مركبات نسبت به سال گذشته افزايش يابد 
و در اين صورت هيچ نيازي به واردات مركبات 
نداريم. وي اعلام كرد: گرچه برخي واردكنندگان 
همواره به دنبال واردات مركبات به كشور هستند 
اما وزارت جهاد كشــاورزي اجازه واردات اين 
محصولات باغي به كشــور را نمي دهد، چراكه 
مانند سال گذشته كه حدود 50 هزار تن مركبات 
به كشــورهاي مختلف صادر شــد بايد به فكر 

صادرات مازاد اين محصولات باشيم. 

اخبار
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کار و
کارآفرینی 

بيماراني كه يددرماني مي كنند، بايد به مدت 14 روز در 
قرنطينه بمانند و اگر كمتر از اين مدت مرخص شــوند، 
اطرافيان خود را مبتلا به سرطان مي كنند. اين در حاليست 
كه بعضي از بيمارستان هاي كشور با بي توجهي تنها به 
مدت 2 روز بيمار را در قرنطينه نگه مي دارند؛ كاري كه نه 

منطق پزشكي دارد و نه منطقي انساني. 
يد يك ماده راديواكتيو است كه تابش مي كند و اشعه آن ذراتي دارد كه مي تواند وارد 
سيستم گوارشي و بدن شود و اين به سلول هاي سالم آسيب رسانده و باعث سرطان 
مي شود. يددرماني روشي است كه توسط پزشكان براي درمان كساني كه مبتلا به 
بيماري هاي خاص يا صعب العلاجي مثل سرطان هستند، به كار برده مي شود. اين 
كار بايد به صورت قانونمند انجام شود تا از ضرر و خطر اشعه هاي راديواكتيو آن روي 
سلامتي انسان جلوگيري شود. مثلا به مدت 14 روز اين بيماران در اتاقي مخصوص 
خود نگه داشته شوند و از تماس مستقيم با آنها دوري شود. كوچك ترين سهل انگاري 

در اين مورد خطراتي جدي را به همراه دارد. 
كارشناس ارشد فيزيك هسته اي كه شاهد ماجراي يددرماني و ترخيص بيماران 
تنها پس از 2 روز از زمان آن بوده است، مي گويد: متاسفانه شاهد انجام يددرماني هاي 
2 روزه در برخي از بيمارستان هاي كشور هستيم كه علت عمده آن هم چيزي جز 
بي توجهي نظام درماني به سلامت جامعه نيست. وي مي گويد: مهم ترين عوارض 
برخورد با بيماري كه تازه يددرماني كرده، سرطان، آسيب جدي به كودكان، خطر 

سقط جنين براي زنان باردار و سلامت مادر است. 
اين كارشناس ارشد ادامه مي دهد: اين كار در قسمت پزشكي هسته اي بيمارستان ها 
معمولا براي بيماران سرطاني انجام مي شــود. در خارج از كشور بيمار 14 روز در 
قرنطينه نگه داشته مي شود درحالي كه در كشور ما بعضي از بيمارستان ها تنها 2 روز 
بيمار را در قرنطينه نگه مي دارند؛ چيزي كه در نظر او براي جامعه و حوزه سلامت 
كشور يك فاجعه است كه بايد هرچه سريع تر پيگيري شود. او مي گويد: حتي كساني 
كه اتاق بيمار و كارهاي او را انجام مي دهند، به طور دقيقي از خطرات اين موضوع 
آگاه نيستند و ناخواسته گرفتار بيماري هاي آن مي شوند درحالي كه بيمارستان اين 
مساله را جدي نمي گيرد. وي مي گويد: آنها با اين كار يك نفر را درمان مي كنند اما در 
پي آن صدها نفر ديگر را مبتلا به انواع بيماري و سرطان مي كنند به طوري كه گرچه 
در كوتاه مدت خود را نشان نمي دهد اما پس از مدتي موضوع روشن مي شود. اين 
كارشناس ارشد ادامه مي دهد: شايد در حال حاضر يكي از علل عمده رواج سرطان در 
كشور همين اقدام  و نمونه كارهايي مثل آن باشد وگرنه چرا بايد بعضي از افراد بدون 
هيچ علتي درحالي كه هم غذاي سالم و هم ورزش منظمي دارند، ناگهان به سرطان 
مبتلا شوند؟ براي همين اگر نگوييم همه علت سرطان اين است، تقريبا مي شود 
گفت يكي از علت هاي مهم آن است. كارشناس ارشد فيزيك هسته اي همچنين 
با اشاره به اينكه قبلا در بيمارستان ها اتاق هاي تك نفره براي اين كار وجود داشته 
و مدت آن هم يك هفته بوده است، مي گويد: در حال حاضر به علت افزايش تعداد 

بيماران و بودجه كم بيمارستان ها براي اين بخش هاي درماني اتاق هاي تك نفر به 
دونفره تبديل شده و زمان آن هم از يك هفته كمتر شده است. وي مي گويد: نبايد 
به دليل كمبود بودجه هاي درماني جان و سلامت مردم را به خطر انداخت. وي در 
ادامه مي گويد: از يكي از معاونان بيمارســتان علت اين موضوع را پرسيدم، ايشان 
در جواب سوال من به امكانات كم بيمارستان و بودجه هاي ناچيز آن اشاره كرد و 

گفت: اين كار وظيفه مسئولان بالادست ما در بخش درمان است كه متاسفانه به 
آن رسيدگي نشده است و كاملا از حيطه و اختيار ما خارج است. بنابراين راه حل 
جدي تري براي آن توسط سازمان و وزارتخانه هاي مرتبط با آن بايد صورت گيرد. 
يددرماني اصول و مقررات خاص خود را دارد و كوچك ترين خطا و اشتباهي در آن به 
افزايش بيماري هاي سخت مي انجامد. اگرچه بيمارستان ها به بيماران آموزش لازم 

را مي دهند و به آنها توصيه هاي لازم را مي كنند اما به خاطر اهميت موضوع و ابعاد 
خطرناك آن درصورت اغفال و بي توجهي روي جامعه، بايد خود مراكز بهداشتي و 
درماني مكان هاي مجزايي را براي اين كار درنظر داشته باشند و خود اين مراكز مانع از 
 حضور بيمار در مجامع عمومي شوند نه اينكه احتمال افزايش خطرات آن روي مردم 

را بيشتر كنند. 

»كسبوكار«ازبيتوجهيبيمارستانهاگزارشميدهد

خطرات جاني یددرماني هاي دو روزه

درســت كــردن يك ترشــي يا يــك مرباي ســاده 
شــايد چندين ســاعت طول بكشــد. البته بستگي 
به ســرعت عمل افراد ممكن اســت زمانش كوتاه يا 
طولاني باشــد. براي بانوي كارآفريني كه شــغل اش 
اين اســت، دشــواري و طولاني بودن زمــان اين كار 
معنايي ندارد. بانوي كارآفريني كه هم انواع ترشــي، مربا، ادويه، شــربت و... 
را درســت مي كند و با مهارتي كافي در بســته بندي آنها در شيشه مخصوص 
خود و جمع آوري مواد مورد نياز آنها از باغ و مزرعه توانســته اســت توليدات 
غذايي ســالم و طبيعي را به ديگران عرضه كند. توليدات اين خانم كارآفرين 
در دومين نمايشــگاه بين المللي كارآفريني نشــان از مهارت هاي او داشــت 
 براي همين براي ما جالب بود كه برويم و از او ســوالاتي كــه در ذهنمان بود 

را بپرسيم. 

چه چيز موجب شد كه به فكر اين كار بيفتيد؟
 به خانــه داري و انجام اموري مثــل اين علاقه زيادي داشــتم براي همين به 
فكرم رسيد كه از توانايي هايم براي داشــتن يك شغل استفاده كنم و به خاطر 
اينكه احســاس مي كردم در اين كار مهارت لازم را دارم، انگيزه من بيشتر شد 
 و اعتمادبه نفســم براي اينكه مشــتري و خريدار براي توليداتم فراهم كنم،

 زياد شد.
 از طرفي فكر اينكه بيكار باشم و در خانه بنشــينم، آزارم مي داد. خواستم هم 
كاري كنم كه درآمد خانواده ام بالا رود و هم اينكه هنر و استعدادم را در راه توليد 

محصولات سالمي بگذارم. 
تا چه حد در كار خود موفق بوده ايد و آيا توانســته ايد به اهدافي كه 

داشته ايد برسيد؟
از كارم راضي هستم و تاكنون توانسته ام در جذب مشتري و درآمدزايي براي 
خانواده ام موفق عمل كنم به گونه اي كه حتــي فرزندان و نوه هايم هم به كارم 
علاقه مند شــده اند و به كمكم مي آيند. يكي از دخترانم هم شــغل مرا براي 
زندگي اش در كنار درس و دانشــگاه انتخاب كرده كه به نظرم علت عمده اش 

ديدن مزيت هاي اين شغل و رضايتش از آن بوده است. 

به نظر شما چقدر در جامعه ما به كارآفرينان زن توجه مي شود؟
كارآفريني زنان در جامعه در گذشته مثل حال مورد توجه نبود يا شايد انگيزه 
كارآفريني در زنان به وجود نيامده بود اما در حال حاضر بسياري از زنان در اين 
زمينه علاقه و انگيزه بسيار زيادي پيدا كرده اند. البته شايد يك سري مشكلات 
مادي و هزينه هاي بالاي زندگي، زنان را به فكر واداشــته كه به كمك مردان 
بيايند اما اين علت اصلي موضوع نيســت بلكه علاقه زنان هم بســيار مشوق 

مهمي است.
 در بعضي مــوارد هــم ديدن زنــان موفــق در ايــن زمينه عامــل مهمي 
 بــراي حركــت زنــان خانــه دار بــراي مشــاركت در توليــد اقتصــادي

 جامعه است. اگر بخواهيم موضوع توجه جامعه به كارآفريني را تشريح كنيم، 
بايد بگويم متاسفانه باوجود اين امر كه زنان توانسته اند خود را به جامعه نشان 
دهند و در بسياري از كارها توانايي هاي خاص خود را ثابت كنند، هنوز اقدامات 
مهمي براي آنها صورت نگرفته است به ويژه در بخش تبليغات براي مشاغل زنان 

و حمايت هاي تشويقي از آنها. 
به نظر خودتان مزيت كارتان بر ديگر كارهاي مشابه چيست؟

سالم بودن و كيفيت توليداتم كه از داشتن هرگونه اسانس و مواد نگهدارنده عاري 
هستند، يكي از مهم ترين مزاياي كار من بر توليدات ماشيني است. من براي درست 

كردن هر مواد غذايي سعي مي كنم از مواد مضر سلامت دوري كنم. مثلا براي قره قروت 
از نمك استفاده نمي كنم و با رعايت حال بيماران و افرادي كه قند يا فشار خون دارند 
تركيب آنها را به گونه اي قرار دادم كه هم طعم جالبي داشته باشند و هم ضرر كمتري. 

توصيه شما به ديگر خانم ها چيست؟
توصيه مهم من اين است كه هرگز به ظاهر يك چيز و سختي هاي آن نگاه نكنند. 

شايد كاري تلاش و كوشش زيادي لازم داشته باشد اما اين به معناي غيرممكن 
بودن آن نيست. مثلا اگر ما خود را به انجام كارهاي كوچك و كم زحمت عادت 
بدهيم، زمينه براي رشــد ديگر مهارت هايی كه اندكي همت مي خواهد را از 
دست مي دهيم و اين يعني مبارزه با استعدادهايي كه داريم اما هر كسي بعد از 
اينكه بتواند اندكي به خود زحمت بدهد و در مقابل سختي هاي كار صبور باشد، 

نتيجه اي كه مي گيرد به همه چيز مي ارزد. 

چه برنامه اي براي آينده خود داريد؟
بزرگ ترين آرزوي من اين اســت كه بتوانم كارم را در حد يك شركت بزرگ 
توليدي وســعت بدهم و بتوانم كارهايي كه اينك انجــام دادنش هم زحمت 
كارم را بالا مي برد و هم زمانــم را طولاني تر مي كند را به راحتي و به وســيله 
 دســتگاه هاي ماشــيني انجام دهم و بتوانم توليدات و محصولات بيشــتري 

داشته باشم.

گفتوگوی»كسبوكار«بايكزنكارآفرين

هدفم تاسیس شرکت تولیدی است
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

سگ من روی آب می دود
شكارچی پرنده سگ جديدی خريده بود، سگی كه ويژگی منحصر به فردی 
داشت. اين سگ می توانست روی آب راه برود. شــكارچی وقتی اين را ديد 
نمی توانست باور كند و خيلی مشتاق بود كه اين را به دوستانش بگويد. برای 
همين يكی از دوستانش را به شكار مرغابی در بركه ای در آن اطراف دعوت 

كرد.
او و دوستش شكار را شروع كردند و چند مرغابي شكار كردند. بعد به سگش 
دستور داد كه مرغابي هاي شكار شده را جمع كند. در تمام مدت چند ساعت 
شكار، ســگ روي آب مي دويد و مرغابي ها را جمع مي كرد. صاحب سگ 
انتظار داشت دوستش درباره اين سگ شــگفت انگيز نظري بدهد يا اظهار 

تعجب كند، اما دوستش چيزي نگفت.
در راه برگشت، او از دوستش پرسيد آيا متوجه چيز عجيبي در مورد سگش 

شده است؟
دوســتش پاســخ داد: آره، در واقع، متوجه چيز غيرمعمولي شدم. سگ تو 

نمي تواند شنا كند!
بعضي از افراد هميشــه به ابعاد و نكات منفي توجه دارند. روي وجوه منفي 
تيم هاي كاري متمركز نشويد. با توجه به جنبه هاي مثبت و نقاط قوت، در 

كاركنان و تيم هاي كاري ايجاد انگيزه كنيد.

راز موفقيت ژاپني ها
ژاپن؛ كشــور آفتاب تابــان محل طلوع 
موفقيت هاي كسب و كاري است اما اين 
فقط به دليل شانس و اقبال چشم بادامي ها 
نيست بلكه راز موفقيتشان دلايل عملي 
بي شماري دارد كه دانستنش جالب است. 
سختكوشــي يكي از ويژگي هاي رفتاري 
آنهاســت كه دليل اصلي پيشــرفت آنها 
مي شود. در ايران البته افراد سختكوش فراوانند اما تفاوتشان با ژاپني ها در 
اين است كه براي كار گروهي هيچ انگيزه اي ندارند و ترجيح مي دهند به 
تنهايي سنگ بزرگي را به دوش بكشند تا قدرتشان را به سايرين نشان دهند 
در صورتي كه همدلي و همكاري با ديگران با چاشني سختكوشي مسير را 
به حداقل مي رساند و از خستگي مي كاهد. گاهي برخورداري از هوش بالا 

آنقدر كه داشتن پشتكار و كارگروهي اهميت دارد ارزش ندارد. 
دومين دليل احترام به مشــتري اســت چيزي كه ما كمتر در ايران با آن 
برخورد مي كنيم و هميشه براي جبهه گيري در مقابل مشتري آماده ايم. 
حتما همه شما اين را تجربه كرده ايد كه اگر بيش از اندازه اجناس مغازه اي 
را زيرو رو كنيد صاحب مغازه با نگاهي خشــمگين با شما برخورد كرده و 
ديگر جرات پرسيدن قيمت را نداريد و از خير خريد در آن مغازه مي گذريد، 
البته مغازه دار ككش هم نمي گزد چون آنقدر روي هر جنسي سود مي كند 
كه برايش از دست دادن مشتري ای مثل شما اهميتي نداشته باشد. اما در 
عوض در ژاپن هرجا سر بزنيد در هر شغلي و منصبي كه افراد را ببينيد اگر 

مشتري باشيد به شما احترام مي گذارند و تعظيم مي كنند. 
ســومين دليل موفقيــت ژاپني ها خدمات پس از فروش شــان اســت. 
مشتري مداري شعار اصلي ژاپني ها در هر كاري است. اگرچه اين كشور از 
سنت هايش فاصله زيادي گرفته اما هنوز هم احترام گذاشتن به مشتري 

را فراموش نكرده اند.

كيمياي فروش
بحث فــروش، يكي از مواردي اســت كه هر چه از 
آن بگوييم كم اســت. زيرا پايه و بنيان هر تجارتي 
را تشــكيل مي دهد. كتابي را كه مي خواهيم براي 
شما معرفي كنيم از آن دسته كتاب هايي است كه 
به صورت بنيادي و اساسي، مشكلات فروشنده ها 
و بازاريابان را تحليل مي كنــد. بحث هاي پيچيده 
روان شناسي و اجراي آن در روابط تجاري با زباني 

ساده و البته كاربردي نوشته شده است.  
جفري گيتومر نويسنده اين كتاب در بخشي از مطالبش مي گويد: مردم 
دوست ندارند به آنان جنس فروخته شود، ولي عاشق خريد كردن هستند.  
و در جايي ديگر مي گويد: آگاهي داشتن از راه هاي جذب مشتري يكي از 
بهترين شيوه هاي پيشبرد امور است كه غالبا به آن توجهي نمي شود. فقط 

لازم است كه مهارت لازم در به كارگيري اين شيوه را به دست آوريد.
كيمياي فروش پر است از نكات و پرسش هاي كليدي كه در مواقع مختلف 
ممكن اســت با مشــتريان متفاوت با آن برخورد كنيد. نويســنده، خود 
پرســش هايي را مطرح مي كند كه در ملاقات با هر مشتري ممكن است 
چنين سوالي پرسيده شود، سپس در زمينه آن سوال، جواب هايي كاربردي 
ارائه مي دهد كه حس كنجكاوي هر خواننده اي را تحريك مي كند خواندن 

كتاب را تا آخر ادامه دهد. 
 اين كتاب كه توسط دكتر احمد روستا و رويا گذشتي ترجمه شده است، 
نه تنها براي فروشــندگان، بلكه براي هركســي كه مي خواهد در زندگي 

شغلي اش موفق باشد، مفيد خواهد بود. 
يكي از نكات جالب در اين كتاب، دسته بندي هاي آن است. به عنوان مثال 
در فهرست مطالب از 6بخش به عنوان بخش هاي اصلي آن نام برده شده 
و بخش آخر كه فوت كوزه گري نام دارد شماره شــش و نيم در مقابل آن 

درج شده است. 
پيدا كردن سرنخ هاي طلايي، پيشرفت هايي كه به رشد فردي مي انجامد، 
مهارت يابي گام به گام و چگونه مي توانيد نام خود را بر سر زبان ها بيندازيد 

از مهم ترين بخش هاي مربوط به اين كتاب است. 
به هر حال اگر شغل تان براي تان مهم است و دوست داريد موفقيت بيشتري 

در اين زمينه كسب كنيد، اين كتاب را بخوانيد. 

حکايت

مهارت

معرفي کتاب

كارفرمايان براي دعوت از متقاضيان اســتخدام به 
كار، روش هاي مختلفي در پيش مي گيرند.  گاه اين 
دعوت به صورت حضوري و شفاهي انجام مي گيرد، 
به طوري كه از شما دعوت مي شود تا درباره شرايط 
كاري، حقوق و مزايا، محل استخدام، تاريخ شروع به 
كار و ساعت هاي كاري با كارفرما يا فردي كه مسئول 
استخدام در آن شركت است، ديداري داشته باشيد 
و مذاكره كنيد يا گاه دعوتنامه هايي با ايميل يا پست 
پس از آگاهي از قبول شدن در مصاحبه براي شما 
ارسال مي شوند كه حاوي همان نكات مذكور است. 
با اين حال، استخدام شــما ممكن است منوط به 
شروطي مثل برگ تاييد سلامت جسمي يا رواني، 
تكميل دوره هــاي خاص آموزشــي مثل آموزش 
كامپيوتر، روابط عمومــي، برخورد با ارباب  رجوع و 
برگه تاييديه صلاحيت اخلاقي و شــغلي از سوي 
معرفان شما باشد كه بايد از پيش، براي تهيه آنها يا 

پذيرفتن آنها آمادگي داشته باشيد. 
مي توانيد با يك مشــاور كاريابي يا فــردي كه در 
كارهاي مختلف سررشــته دارد مشــورت كنيد و 
مزايا و معايب هر شغل را )در صورتي كه دو يا چند 
پيشنهاد كاري را در آن واحد دريافت كرده ايد( از او 
جويا شويد. به خاطر داشته باشيد كه تنها به حقوق 
پيشنهاد شده توجه نكنيد و عوامل ديگر همچون 
مزايا، بيمه، خدمات درماني، سرويس اياب و ذهاب، 
محل خدمت، زمان كار، شرايط كار و مهم تر از همه 

علاقه خودتان به كار را مد نظر قرار دهيد. 
اگر مي بينيد واقعا به كاري علاقه نداريد و با وجود 
قبول شــدن در مصاحبه و دعوت بــه كار در خود 
كشش يا علاقه لازم براي شروع به كار را نمي بينيد، 
آن را كنار بگذاريد. اگر در يك مصاحبه قبول شديد، 
مطمئنا با كمي تلاش در مصاحبه هاي كاري ديگر 

هم قبول خواهيد شد. 
يكــی از مشــكلات داوطلبــان اســتخدام يــا 
فارغ التحصيــلان جويــای كار می تواند همزمانی 
يا تقارن پيشــنهادهای مختلف كاری باشد كه از 
كارفرمايان مختلف يا مراكز مختلف اســتخدامی 
)در صورت قبول شــدن در مصاحبه آنان( دريافت 
می كنند. گاه نيز پيش می آيد كه با وجود دريافت 
دعوت به كار از يــك جا، منتظــر دريافت نتيجه 

مصاحبه مركز استخدامی يا كارفرمای ديگر هستيد 
و برای دادن جواب قطعی خود بــه كارفرمای اول 
محدوديت زمانــی داريد.  در چنيــن حالتی چه 
می كنيد؟ آيا پيشــنهاد كار اول را كنار می گذاريد 
و منتظر نتيجــه مصاحبه يــا مصاحبه های ديگر 
می مانيد؟ آيا مطمئن هستيد كه نتيجه مصاحبه های 
ديگر مثبت خواهد بود و شما پيشــنهادهای كار 

ديگری را در آينده دريافت خواهيد كرد؟
در صورتي كه مصاحبه ديگري در پيش رو داريد و 
حس مي كنيد با شركت نكردن در آن يك موقعيت 
شغلي ايده آل را از دست خواهيد داد، به راحتي اين 
مساله را با كسي كه پيشنهاد شغلي اول را به شما 

عرضه كرده در ميان بگذاريد و براي او توضيح دهيد 
كه براي انتخاب گزينه صحيــح به فرصت احتياج 
داريد.  در مواقعي كه چند پيشــنهاد كاري به شما 
مي شــود، هيچ چيز مطمئن تر از اعتماد به حس 
دروني خودتان نيست. اگر دودل هستيد، به فهرست 
اوليه آرمان هاي شغلي تان مراجعه كنيد و ببينيد در 
كدام شغل رضايت بيشتري خواهيد داشت. حسي 
كه در زمان انجام مصاحبه داشتيد نيز براي انتخاب 

گزينه صحيح موثر است. 
اگر پيشــنهادی را قبول می كنيد، می توانيد وارد 
مرحله بعــدی يعنی امضای قــرارداد كار، مذاكره 
)درباره ميزان دقيق حقوق، شرايط كار و مطالبات 

خودتان( و در نهايت اســتخدام شويد. اگر قصد رد 
كردن پيشنهاد يك كار را داريد، می توانيد با ارسال 
نامه يا ايميل، محترمانه تصميم خود را اعلام كنيد. 
از اين نامه يك نسخه كپی تهيه و آن را نزد خود نگه 
داريد؛ چرا كه ممكن است در آينده بخواهيد شغل 
خود يا كارفرمايتان را تغيير دهيد و بتوانيد اين نامه 
را به عنــوان يكی از مداركی كه همــراه خود برای 
اســتخدام مجدد می بريد، همراه داشته باشيد.  به 
خاطر داشته باشيد كه در صورت رد يك پيشنهاد، 
نامه ياد شده را در اسرع وقت برای آنها ارسال كنيد 
تا آنها نيز فرصت لازم برای دعوت از ديگر داوطلب ها 

را داشته باشند.

چگونه كار مورد علاقه خود را انتخاب كنيد؟

استراتژي مقايسه ذهني
دانستني

بانك گشاينده اعتبار
ممكن است اعتبار در فرض بسيار نادري به صورت 
برگشت ناپذير گشــايش يابد. اثر اعتبار نسبت 
به بانك گشــايش كننده در اين فرض مي تواند 
تا حدود زيادي بــا فرضي كه اعتبــار به صورت 
برگشت ناپذير گشــايش مي يابد، متفاوت باشد. 
اما به لحاظ نادر بــودن اين نوع اعتبــار و اينكه 
 قواعد متحدالشكل يوسي پي 600 نيز اصل را بر 
برگشــت ناپذير بودن اعتبار گذاشــته است، از 
پرداختن به آن خــودداري مي كنيم و به حالتي 
مي پردازيم كه متعهد به صورت برگشــت ناپذير 
يا همان الزامي براي بانك گشاينده پس از اينكه 
قبولي فروشنده را از بانك واسطه دريافت نمود، 
متعهد به پرداخت وجه اعتبار در زمان مقرر تا سقف 
مبلغي كه در اعتبار گشايش شده تعيين گرديده 
است مي باشد. البته پرداخت وجه منوط به انجام 
تعهدات از ســوي ذينفع در حدود شرايط اعتبار 
است. يعني تحويل اســناد حمل و بيمه و ساير 
مواردي كه در اعتبار شرط شده است. لذا با توجه به 
اينكه بانك گشايش كننده در مقابل ذينفع متعهد 
به پرداخت است، نامبرده مي تواند عليه آن بانك 
اقامه دعوا نموده و مبلغ اعتبار را با خسارات وارده 
در اثر عدم پرداخت وجه اعتبار بدون عذر قانوني 
مطالبه كند. پرسشي كه در اينجا مطرح مي شود 
اين است كه بانك گشايش كننده در مقابل خريدار 
نيز متعهد مي شود يا به عبارت ديگر خريدار يا همان 
متقاضي اعتبار مي تواند الزام بانك را به پرداخت 
وجه اعتبار از مرجع صلاحيت دار درخواست كند؟ 
در پاســخ چنين مي توان گفت؛ با توجه به اينكه 
بانك گشــاينده به موقع اعتبار پرداخت نكرده، 
ممكن است خسارات غيرقابل جبراني به خريدار 
وارد شود. مطالبه خسارات وارده به خريدار از باب 
تسبيب امكان پذير است. اما در خصوص مطالبه 
اصل مبلغ بايد به اين نكته توجه كرد، آيا تعهد بانك 
گشــاينده در مقابل خريدار است يا اين تعهد در 
مقابل ذينفع به وجود مي آيد؟ با توجه به اينكه در 
واقع تعهد خريدار در مقابل فروشنده را كارسازي 
مي نمايــد و علي رغم اصل اســتقلال اعتبارات 
اسنادي پذيرش امكان طرح دعوي از سوي خريدار 
مغاير با اصول حقوقي نيست. اما شكي نيست كه 
ذينفع مي تواند به بانك گشاينده مراجعه كند و 

مبلغ اعتبار را مطالبه كند. 

حقوق کسب و کار آموزش

 زياد  ي د  وســت شــد  ن با كارمند  ان زير د  ست و 
همچنين فاصله گرفتن زياد   از آنها هر د  و تخريب 
كنند  ه است. شــما بايد   اول به فكر ايجاد   يك تيم 
منسجم باشيد   و حد   اعتد  ال را نگه د  اريد  . شايد   قبل 
از عهد  ه د  ار شد  ن چنين مسئوليتي، با همكارانتان 
بسيار صميمي بود  ه ايد  . اما اكنون وضعيت متفاوت 
است. تمركزتان فقط د  ر د  ستيابي به اهد  اف باشد  . 

با كسي رود  ربايستي ند  اشته باشيد  !
از همين روزهاي اول، ياد  تان باشد   د  اد  ن قول هايي 
كه نتوانيــد   آنها را عملي كنيــد  ، عواقب بد  ي به 
همراه خواهد   د  اشت. د  ر اين صورت كارمند  انتان 
روي شما حساب نخواهند   كرد  . يكی از بزرگ ترين 
اشتباهات مد  يران تازه كار اين است كه د  ر ماه های 

اوليه كار به د  نبال تغيير همه افراد   و همه عناصر 
د  ر سازمان خود   هستند  . د  قت كنيد   كه از حيطه 
وظايف خود   خارج نشــويد  . زيــرا همانطور كه 
كارمند  ان شما تحت نظارت شما هستند  ، شما هم 
تحت نظارت مد  ير د  يگري هستيد  . پس مراقب حد   

و حد  ود  ها باشيد  .
به ياد   د  اشــته باشــيد   كه شــما قد  رت انتقاد   از 
كارمند  انتان را د  اريد  . پس د  ر مواقعي كه اشتباهي 
د  ر كار آنها مي بينيد   از تذكر د  اد  ن و انتقاد  ، اجتناب 
نكنيد  . زيرا د  ر آخر كار، شــما بايد   جوابگو باشيد  . 
البته مد  يران هم نياز به مد  يريــت د  ارند  ، به ويژه 
اگر به تازگی وارد   حوزه كاری خود   شــد  ه باشند  . 
هيچگاه تلاش نكنيــد   كه همــه راهنمايی ها و 

پشــتيبانی ها را به تنهايی انجــام د  هيد  ، چون 
شكســت می خوريــد  . مي توانيد   از يــك مد  ير 
كاركشــته د  ر مواقع مختلف كمــك بگيريد  . از 
تمركز روي پروژه هاي خُــرد   اجتناب كنيد  ، زيرا 
كارمند  ان اين وظيفه را به د  وش مي كشند  . بهتر 
است تمركزتان بر مسائل كلاني باشد   كه د  ر حيطه 

مد  يريتي شماست.

چگونه یک مدیر کمتر اشتباه کند

درباره آنچه كه مي خواهيد و چيزهايي كه بين شما و 
آن فاصله مي اندازند، بينديشيد: در ذهن تان تا نقطه 
مطلوب برويد و برگرديد! اين اســتراتژي مقايسه 

ذهني ناميده مي شود. 
تصور كنيد در زمان دســتيابي بــه هدف تان چه 
احساســي خواهيد داشــت. تا جايي كه مي شود 

آن را در ذهن تان روشن و روشــن تر تصوير كنيد. 
سپس متوجه موانعي شــويد كه در بين راه  به آنها 
برخواهيد خورد. مثلا اگر دوست داريد شغلي بهتر 
و با درآمد بالاتر به دست آوريد، بايد با تخيل درباره 
احساس غرور و لذتي كه از پذيرفتن يك پيشنهاد 
شغلي فوق العاده از سازماني برجسته به شما دست 

مي دهد، شروع كنيد. سپس مي توانيد به چيزهايي 
كه بين شما و آن پيشنهاد مطبوع فاصله انداخته اند 
فكر كنيد؛ مثلا كمبود مهارت هــا. آيا توجه به اين 
موضوع باعث نمي شــود كه شما روزمه تان را كمي 

بهبود بدهيد؟
خيال پــردازي دربــاره اينكــه گرفتــن آن 

شــغل چقــدر خــوب خواهــد بــود، مي تواند 
 خيلي لذت بخش باشــد اما شــما را به ســرمنزل 

مقصود نمي رساند. 
تكنيك مقايســه ذهني آرزوها و خيالات شما را با 
متمركز كردن تان بر آنچه براي رسيدن به آنها مورد 

نياز است، به واقعيت تبديل مي كند.


